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BO(VO)ORWOORDEUGLENA ZOMER 2020

JE BEESTIGSTE JEUGDBEWEGING
JNM, de Jeugdbond voor Natuur en Milieu, is een jeugd-

beweging voor iedereen tussen 7 en 26 jaar die zich goed 

voelt in de natuur en zijn schouders niet ophaalt voor het 

milieu.  Samen trekken we het hele jaar door de mooiste 

natuurgebieden in en laten we ons betoveren door de zotste 

waarnemingen. We nemen zelf een zaag of schop in de 

hand en maken ruimte voor natuur. Bovendien gaan we op 

een duurzame en milieuvriendelijke manier door het leven 

en proberen we anderen daar ook warm voor te maken. En 

tijdens de zomermaanden? Dan kan je tijdens één van onze 

veertig zomerkampen in binnen- en buitenland dagenlang 

genieten met vrienden in de natuur. Kom zelf op ontdek-

king bij één van onze vijftig afdelingen in Vlaanderen en 

Brussel.

LID WORDEN
Om lid te worden surf je naar www.jnm.be/lidworden 

en vul je het inschrijvingsformulier in. Je krijgt 

betalingsinstructies per e-mail.

Nieuwe leden betalen maar 5 euro.

LID BLIJVEN
Surf naar www.jnm.be en meld je aan. 

Surf dan naar “mijn gegevens” (rechts bovenaan).

CONTACTEER ONS
Op lokaal niveau zetten honderden vrijwilligers zich in om 

JNM’ers van 45 afdelingen uren leesplezier te bezorgen. Vul 

je gemeente in bovenaan op jnm.be en je komt terecht op de 

contactpagina van jouw afdeling.

Euglena is het driemaandelijkse nationale tijdschrift van 
JNM. De artikels en foto’s worden gemaakt door onze vrijwil-

ligers. Dank aan alle schrijvers en fotografen! Vragen? Inzen-

dingen? Eén adres: euglena@jnm.be!

Werkten mee aan dit nummer: Iris Van Cleuvenbergen, 

Simon Vandepitte, Hanne Bergers, Lara Dumortier, Michiel 

Soenen, Emma De Backer, Kristiaan Proesmans, Jorn Van de 

Velde, Aster Vermeulen, Nicolaas Van der Burght, Elie Core-

mans, Raven Onzea en Jana Demunster

Vormgeving en illustraties: Michiel Bardyn

Foto voorpagina: Simon Vandepitte
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Op de relatief korte tijd tussen de 
vorige Euglena en deze editie zijn we 
een absurde metamorfose ondergaan. De 
ene dag was JNM zijn gewone gangetje 
aan het gaan: drukke voorbereidingen 
voor koers-AV-fuif (ken je het nog?), ver-
gaderingen hier en daar, het bondssec 
bruisde van het leven, vrijwilligers flad-
derden er kwetterend rond, activiteiten 
à volonté, plannen voor weekendjes en 
de zomer werden volop gesmeed,… Nog 
geen 3 dagen later zaten we in volledige 
lockdown. 

Wat enkele maanden geleden als 
surrealistisch werd beschouwd, is nu re-
aliteit. Het doet je beseffen dat alles wat 
je gewoon bent en dacht dat nooit zou 
veranderen, toch niet zo vanzelfspre-
kend is. Meer nog, het doet je beseffen 
wat de basis is van JNM, en bij uitbrei-
ding heel het jeugdwerk. Kinderen en 
jongeren bijeen die plezier maken en 
elkaar energie geven. Het allerbeste spel 
of het meest epische kampthema werd 
niet verzonnen door een enkeling, maar 
door een bende knotsgekke JNM’ers die 
samen brainstormden op de meest spon-
tane momenten. Wie heeft er nu niet 
in de late uurtjes op een JNM feestje in 
een golf van enthousiasme samen met 
andere JNM’ers spontaan beslist om een 
kamp of congres te organiseren? We’ve 
all been there. Menig JNM-breinen heb-
ben samen tot onvergetelijke activitei-
ten gezorgd, hebben talloze piepers, ini’s 
en gewone leden legendarische herinne-
ringen bezorgd. Dat gebeurt er als je een 
bende jongeren samen steekt die zot zijn 
van natuur en milieu en een tikkeltje te-

gendraads. Het samen zijn op zich is de 
grootste bron van creativiteit. Je leert 
wel eens de dingen echt appreciëren als 
je ze (eventjes) niet meer hebt.

Bovo zijn voor die bende jongeren en 

dat bruisende leven binnen de JNM is 

sowieso al een unieke ervaring. Tijdens 

corona, is die ervaring nog unieker. Heb-

ben we spijt? Neen. Al is het niet altijd 

even gemakkelijk. Zeker nu niet. Plots 

moet je vergaderen achter een scherm 

en bestaat je teambuilding uit samen 

online pictionary spelen. Plots moeten 

dingen die je zo gewoon bent geraakt 

doorheen de jaren anders. Maar ook 

online voelen we nog steeds de warmte 

die JNM uitstraalt. Al de initiatieven 

rond JNM online (van de corona-natuur-

studie contest tot leuke opdrachtjes en 

science fiction klimaatverhalen,…), een 

virtuele koffiepauze alsof we nog op het 

bondssec zitten, een uur langer na een 

vergadering nog babbelen over random 

dingen,... Daar krijg je een brede glimlach 

van op het gezicht. Het is voor iedereen 

zoeken en we zien zoveel JNM’ers die 

zich blijven inzetten. Dat maakt ons trots 

en geeft ons een duw in de rug om ook te 

blijven doorgaan.

Of je nu bovo bent of niet, we heb-

ben ons de laatste maanden misschien 

allemaal nét wat vaker eenzaam gevoeld 

dan gewoonlijk. Maar vergeet niet: ook 

in tijden van pandemie blijven we al-

lemaal JNM’ers in ons hart! Waar je ook 

gaat, wat de overheid ons ook oplegt, je 

blijft een deel van de tofste vrienden-

groep van het land. Voelt dat even niet 

zo? Stap dan je huis uit, determineer wat 

plantjes in de buurt (of geniet gewoon 

van de rust die over jouw omgeving is 

neergedaald) en bedenk dat het op exact 

dat ogenblik wel ergens een JNM’er het-

zelfde aan het doen is. Want ver of dicht 

van elkaar, JNM’ers will be JNM’ers, en 

ze zullen altijd wel een manier vinden 

om hun gedeelde passie in praktijk om 

te zetten. En wanneer ze elkaar weer 

mogen aanraken, zal die knuffel des te 

meer intens en waardevol zijn. Wie weet, 

misschien ziet alles er na de lockdown 

anders uit en kunnen we dan getuige zijn 

van wat meer JNM-spirit op wereldmaat. 

Aandacht en liefde voor elkaar, maar ook 

voor alles wat er rondom ons beweegt 

en groeit als fundamenten van het 

nieuwe post-coronasysteem. Een JNM op 

wereldschaal, het klinkt bijna te mooi om 

waar te zijn. Wij zeggen er alvast geen 

nee tegen en bereiden ons hoopvol voor 

op de toekomst. Al worden onze activi-

teiten voorlopig nog niet op wereldschaal 

uitgedacht, want zeg nu zelf, dat JNM’se 

dorpsgevoel heeft ook zijn charmes.

Ons bovoschap loopt stilaan op zijn 

einde, maar we zien elkaar vast en zeker 

terug in andere (betere?) tijden. Bedankt, 

JNM, voor jullie onuitputtelijke energie, 

bewonderenswaardige interesse voor 

natuur en engagement voor milieu, en de 

prachtige hersenspinsels uit jullie geza-

menlijke breinen. Op congres drinken we 

daar een fruitsapje op.

Veel liefde

Jullie bondstop

door bovo’s
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IS EEN SPREEUW GEWOON EEN 
SPREEUW?NATUURSTUDIE

Spreeuwen zijn vogels regelmatig ziet. 
Je kunt ze in de velden zien zoeken 
achter wormpjes of in de stad ( zoals 
aan Gent-Dampoort) de meest vreemde 
roepjes. Je kunt dus zeggen dat het een 
algemene, gewone vogel is. Maar zijn 
die spreeuwen wel gewone vogels?

IS DE ENE SPREEUW DE 
ANDERE? 

De spreeuw behoort, jawel, tot de 

familie van de spreeuwen: een vogelfa-

milie die zeker op andere continenten 

een heleboel vertegenwoordigers (118)  

heeft. Europa heeft slechts drie soorten 

spreeuwen toebedeeld gekregen: onze 

“gewone” spreeuw (Sturnus Vulgaris), de 

zwarte spreeuw (Sturnus unicolor) en de 

Roze spreeuw (Pastor Roseus) .

Van deze 3 soorten kun je 2 soorten 

aantreffen in België. De bij ons algemeen 

voorkomende “gewone” spreeuw die je 

het ganse jaar kan aantreffen. Tijdens 

de vogeltrek (einde zomer – november 

en april-mei) kan je de roze spreeuw als 

zeldzame dwaalgast waarnemen. In het 

overgrote deel van de gevallen betreffen 

dit de, in vergelijking met de adulte vo-

gels, saai lichtbruin gekleurde juveniele 

exemplaren maar in het voorjaar kan 

het wel eens gebeuren dat er een adulte 

vogel in West-Europa opduikt. Deze 

volwassen vogels hebben een prachtig 

zwart-roze verenkleed. De Roze spreeuw 

broedt in het zuidoosten van Europa. 

Buiten Europa kan je deze vogel veel-

vuldig aantreffen op de steppes tot in 

Mongolië en verder nog in India.

De zwarte spreeuw kan je terug-

vinden op het Iberisch Schiereiland, 

Corsica en enkele van de grote Italiaanse 

Eilanden en Noord-Afrika. Van uitzicht 

doet deze vogel nog sterk denken aan 

onze spreeuw in tegenstelling tot onze 

spreeuw is deze volledig zwart zonder 

vlekjes (unicolor, you got it? ) en met in 

de zomer een mooie gele snavel.

KENNISMAKING MET 
ONZE SPREEUW

Onze spreeuw is een niet al te grote 

( +/- 20 cm) zwart glanzende vogel met 

zeker in de zomer een prachtige paars-

groene glans met geelwitte spikkels. Echt 

waar een beetje zon op de veren van de 

spreeuw doet wonderen! In het broed-

seizoen hebben de volwassen vogels ook 

een gele snavel met een blauwachtige 

basis bij de mannetjes en een wat meer 

roze bij de vrouwtjes. De juveniele bees-

ten zijn eerder saai bruin gekleurd.

Gedurende de lente en zomermaan-

den eet de spreeuw vooral larven van 

insecten en wormpjes, in de vroege 

herfst wanneer de boomgaarden bomvol 

fruit hangen durven de spreeuwen wel 

eens zo’n fruitboom voor zich te claimen. 

Tijdens de najaarstrek durven ze ook wel 

van de bessen van duindoorn te proeven

Het verspreidingsgebied van de 

spreeuw strekte zich oorspronkelijk uit 

van Europa tot ongeveer Midden-Azië. 

Kolonisten brachten de spreeuw echter 

tot in Noord-Amerika, Zuid-Afrika, Aus-

tralië , Nieuw-Zeeland en de regio van 

Buenos Aires in Argentinië.

door Simon Vandepitte

foto’s door Simon Vandepitte

©   Simon Vandepitte
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LEVEN NA DE DOOD

“Zodra een dier sneuvelt in de na-
tuur, trekt het vele imposante diersoor-
ten aan zoals raven en wouwen, maar 
ook vele insectensoorten waaronder 
aaskevers. Oftewel, een typisch geval 
van ‘de één zijn dood is de ander zijn 
brood’. Net als dood hout zijn ook dode 
dieren een onmisbare schakel in de 
kringloop van het leven. Toch worden 
er nog altijd dode wilde dieren weg-
gehaald uit onze natuurgebieden. In dit 
onderzoek tonen we aan dat dode grote 
dieren goed zijn voor de lokale biodi-
versiteit en dat het de moeite loont om 
kadavers achter te laten in de natuur.

HET BELANG VAN 
KADAVERS

In Vlaanderen is het aantal grote 

wilde grazers enorm achteruit gegaan, 

daardoor zijn er veel minder grote* dode 

dieren in onze natuur. Veel van onze 

resterende wilde grazers en zo goed als 

al hun tamme plaatsvervangers (zoals 

koeien), worden direct afgevoerd na 

hun dood. Op deze manier verdwijnen 

allerlei voedingsstoffen uit de natuur, 

zoals calcium en natrium.  Eigenlijk is 

een kadaver een uitgebreid buffet voor 

grote dieren zoals everzwijnen, vossen 

en buizerds, maar ook voor insecten, 

schimmels, bacteriën, de eencellige 

door Raven Onzea

© Jeroen Helmer

protozoa en uiteindelijk allerlei plan-

tensoorten. Daarbovenop zijn er zelfs 

soorten, zogenaamde aasspecialisten die 

volledig afhankelijk zijn kadavers voor 

hun voortbestaan, zie bijlage. 

‘Ik had vóór mijn onderzoek nooit 

gedacht dat een dood dier het eco-

systeem (alle levende organismen, de 

omgeving en hun wisselwerking) waarin 

het zich bevindt, op zoveel vlakken 

stimuleert. Zeker de vérstrekkende 

directe en indirecte invloed van de stof-

fen die vrijkomen tijdens de afbraak van 

een kadaver op planten, zoogdieren en 

insecten in arme zure gebieden had ik 

onderschat. Zo is de natrium die vrijkomt 

bij een dood dier belangrijk voor de 

voortplanting van vlinders en zijn kan 

de aanwezigheid van kadavers bepalen 

of bepaalde plantensoorten voorkomen 

in een gebied. We missen in bij ons voor-

lopig nog een aantal grote en kleine aas-

specialisten, waardoor velen sceptisch 

staan tegenover het vermogen van onze 

natuur om dode dieren snel en efficiënt 

af te breken. Niets is echter minder waar! 

Zelfs in Vlaanderen staat er een hele 

opruimploeg paraat die kadavers in een 

mum van tijd afbreken denk maar aan 

onze talrijke vossen, buizerds en kraai-

achtigen maar ook kleinere zoals mieren 

en verschillende vliegen- en keversoor-

ten, zie bijlage.

WAT DOEN WE 
HIERAAN?

We kunnen het tekort aan grotere 

dode dieren in onze natuur op verschil-

lende manieren aanvullen. Grote grazers 

- zoals runderen en paarden - die dood 

gaan niet af te voeren, maar achter 

te laten in natuurgebieden is op zich 

de meest simpele manier. Daarnaast 

kunnen we roadkill (aangereden wild), 

(delen van) geschoten wild en slachtafval 

op open plekken in de natuur leggen. 

In onze huidige wetgeving worden 

runderen en paarden in natuurgebieden 

onterecht beschouwd als landbouw-

dieren, ook al leiden deze grazers in na-

tuurgebieden een heel ander leven dan 

“echte” landbouwdieren. Kadavers van 

landbouwdieren en slachtafval moeten 

volgens strikte procedures behandeld 

worden. Als een landbouwdier sterft 

ben je verplicht dit kadaver onmiddellijk 

te laten vernietigen. Dat is een verlies 

voor de natuur en een kost voor de over-

heid. De motivatie hierachter is om de 

verspreiding van ziekten te vermijden. 

Dat terwijl gezondheidsrisico’s tot op he-

den verwaarloosbaar klein zijn. Gelukkig 

kunnen we al aan de slag met (delen van) 

geschoten en aangereden wild om onze 

natuurgebieden te herstellen.

DE SPREEUWEN EN DE 
MENS

Ondanks het feit dat we deze 

prachtige vogel nog regelmatig kunnen 

bewonderen, gaat het niet al te best met 

de spreeuw.  Sinds 1980 is de spreeuwen-

populatie met zo’n 68% naar beneden 

gegaan. Omwille van verschillende 

oorzaken maar met één constante: de 

mens als boosdoener. Zo werden spreeu-

wen hard aangepakt door de fruittelers 

aangezien de spreeuwen logischerwijs 

een deeltje van hun opbrengst opeisten. 

Maar geef eerlijk toe zoeten kersen zijn 

toch echt wel lekker. 

Meer zelfs, vroeger werd er in de 

fruitstreek zelfs dynamiet ingezet om 

spreeuwen te verdelgen: een uitermate 

barbaarse methode waarbij spreeuwen 

soms nog bleven creperen met halve 

vleugels, verloren poten, … over een 

pijnlijke dood gesproken. Bij één van die 

verdelgingsacties werd er zo’n 63kg aan 

explosieven gebruikt en de helft van de 

50.000 vogels op de slaapplaats kwamen 

om. Spreeuwen werden ook bejaagd 

omwille van hun vlees, een delicatesse 

in restaurants. Ook nadat er een verbod 

kwam bleef dit op de zwarte markt door-

gaan. Sinds 2009 mag er weer gejaagd 

worden, wat eigenlijk volstrekt van de 

pot gerukt en nutteloos is. Aangezien dat 

de kwaliteit van de landbouwgrond ach-

teruit gaat zien we ook meer en meer dat 

spreeuwen de meer stedelijke omgeving 

gaan opzoeken. Ongetwijfeld heeft dit 

ook consequenties voor hun gezondheid 

door het gewijzigde voedsel, maar alles 

beter dan een hoop chemische insectici-

den in je lijf?

Gelukkig zijn er ook positieve ver-

halen, zo helpen meer en meer mensen 

de spreeuwen met het ophangen van 

spreeuwenkasten.  Ook heeft de Ne-

derlandse voetbalbond beslist om langs 

voetbalvelden dergelijke nestkasten te 

hangen zodat de spreeuwen de schade-

lijke wormen en larven die in de bodem 

voorkomen kunnen opeten. Zelf kun 

je altijd rottend fruit in je gazon leggen 

of een zogenaamde spreeuwenkast of 

spreeuwenpotten ophangen. Misschien 

krijg je dan wel een koppeltje in je tuin? 

Je hangt best enkele nestkasten bij 

elkaar op want spreeuwbroeden doen 

graag aan “cohousing”.

ALLESKUNNER
Maar waar de spreeuw misschien het 

meeste bekend om is, zijn de dansspek-

takels die ze  s ’avonds bij hun slaap-

plaatsen kunnen opvoeren. Duizenden 

en duizenden spreeuwen maken op zo’n 

avond de meest gekke dansbewegingen, 

zeker als er slechtvalken in de buurt zijn.

Waarom en vooral hoe doen ze dat? 

Wel, er zijn verschillende hypothesen. 

Zo kunnen de zwermen gebruikt wor-

den als een soorten baken voor andere 

spreeuwen zodat ze samen veilig in 

groep kunnen overnachten, want hoe 

meer ogen er zijn hoe meer je ziet.

Veiligheid kan dus ook een rol 

spelen. Vergelijk het een beetje met een 

school vissen die zich tegen bijvoorbeeld 

haaien beschermd. Door middel van de 

snelle richtingsveranderingen en com-

plexe patronen proberen ze roofvogels 

van de wijs te brengen.Een voordeel van 

zo’n groep is dat spreeuwen ook de weg 

kunnen wijzen naar goede foerageerge-

bieden. Spreeuwen die een goede plek 

weten kunnen dan ‘s  ochtends vroeg te 

weg tonen voor andere individuen.

Nu ja waarom botsen die vogels niet? 

Bij een beetje drukte op de baan is een 

ongeval bij ons al snel gebeurd...

Wel, spreeuwen vliegen volgens on-

derzoek gewoonweg continu 36 km/u in 

de zwerm. Ook is hun reactievermogen 

vele male hoger dan dat van ons mensen.

Om snelheidsverlies (en energiever-

lies) tijdens het draaien te beperken ver-

anderen spreeuwen van richting door als 

een vliegtuig een beetje naar de gewens-

te kant over te hellen. Zijn er leiders bij 

zo’n luchtspektakels? Neen! Spreeuwen 

houden maximum 7 buurvogels in het 

oog en baseren hun bewegingen op die 

individuen!

Een andere kunst die de spreeuwen 

stevig onder de knie hebben is die van 

het imiteren. Een spreeuw kan ontzet-

tend veel geluiden uit zijn/ haar omge-

ving nadoen. Sommige mensen noemen 

ze niets voor niets ‘de papegaaien van bij 

ons’ omwille van hun talent. Ze zingen 

vaak net iets harder om te tonen dat ze 

sterker zijn dan de andere vogels van 

bijvoorbeeld je tuin. Ook zou het relatief 

makkelijk zijn om spreeuwen bepaalde 

deuntjes aan te leren. Zo kunnen ze ring-

tones of bepaalde machines imiteren. Op 

Youtube kun je ook een heleboel filmpjes 

vinden over een spreeuw in gevangen-

schap die zelf een beetje kan spreken!

Zo zie je maar, een gewone spreeuw 

kan meer dan je denkt !

  In Vlaanderen 
is het aantal 

wilde grazers enorm 
achteruit gegaan...

  Wel spreeu-
wen vliegen 

volgens onderzoek 
gewoonweg con-
tinu 36 km/u in de 
zwerm.
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Via nieuwe overeenkomsten met 

de bevoegde overheden, de Openbare 

Vlaamse AfvalMaatschappij (OVAM) en 

de federale overheidsdienst Volksge-

zondheid, zouden we wel slachtafval en 

kadavers van landbouwdieren kunnen 

gebruiken. In Nederland zorgde zo’n 

overeenkomst er bijvoorbeeld voor dat 

de runderen en paarden in de natuur-

gebieden de Oostvaardersplassen en de 

Veluwe werden erkend als wilde dieren. 

Sindsdien blijven ook dode runderen en 

paarden liggen en is daarmee de laatste 

schakel in de voedselketen een feit. Door 

dode tamme grazers te laten liggen, be-

sparen we geld en boosten we de lokale 

biodiversiteit.

PROEFOPZET
In dit onderzoek wilde ik 1 de uitzon-

derlijk waarde van kadavers aantonen 

en 2 dat het de moeite loont om te wer-

ken aan een hoger aanbod dode grotere 

dieren in natuurgebieden. Daarnaast 

ging ik op zoek naar concrete maatrege-

len om op het terrein meer dode dieren 

of delen hiervan in de natuurgeven te 

krijgen. 

Ten slotte wou ik een methode 

ontwikkelen waarmee je ongewervelden 

zoals insecten en spinnen op kadavers 

kan onderzoeken. Voor het onderzoek 

slaagden we er niet meteen in om een 

groot dood gedomesticeerd dier te 

vinden. Door tijdsgebrek kozen we maar 

voor wilde dieren; twee diepgevroren 

dode reeën uit de diepvries van de 

boswachter van de Kalmthoutse heide. 

Mijn onderzoek liep tussen 8 maart en 

3 mei 2019. We plaatsten één dode ree 

in een stuk heideperceel en het ander 

kadaver in een bos. Beide percelen zijn 

eigendom van Natuurpunt en liggen in 

het befaamde natuurgebied ‘Averbode 

Bos en Heide’. 

Ik heb vanalles uit de kast gehaald 

om zo veel mogelijk ongewervelden 

zoals insecten, duizendpoten en spin-

nen in, onder, op en rond een kadaver te 

pakken te krijgen: met de hand, een netje 

en drie soorten vallen (een malaiseval, 

een raamvallen en twee potvallen per 

dode ree). Aan de hand van foto’s en 

een checklist volgde ik ook de algemene 

afbraak van de reeën op. Dankzij de geur, 

huid die openscheurt, het aantal maden, 

…  kon ik de zogenaamde ‘afbraakfasen’ 

bepalen die ik afkeek van andere onder-

zoeken: 1 vers, 2 inflatie of opzwelling, 3 

vroege rotting, 4 late rotting en 5 droge 

resten, zie de figuur hieronder.

RESULTATEN
Ik vond negen verschillende soorten 

aaskevers. Gedurende mijn onderzoek 

beseften ik dat ik van alle gevangen on-

gewervelde alleen voldoende tijd had om 

één keverfamilie (Silphidae) te determi-

neren. Het viel op dat er veel meer aas-

kevers zaten bij het kadaver in de heide, 

namelijk 550 aaskevers terwijl ik er in 

het bos maar 60 ving. Dit kwam waar-

schijnlijk door dat de ree die ik in het 

bos had gelegd al half verrot was toen de 

boswachter hem in zijn diepvriezer stak. 

De ree uit de heide was vers ingevroren, 

hier zat nog meer vlees aan. De ree in het 

bos zat al in een verder afbraakstadium. 

Ik ving wel ongeveer evenveel soorten 

aaskevers op de twee locaties. Het enige 

verschil was dat ik enkel bij  het kadaver 

in de heide twee krompootdoodgravers 

(Nicrophorus vespillo) en één zwarte 

doodgraver (Nicrophorus humator), en op 

het kadaver in het bos vond ik dan weer 

de enige een rupsenaaskever (Dendroxe-

na quadrimaculata). Een overzicht van de 

aaskevers die ik terugvond bij mijn dode 

reeën. Er waren een heel deel aaskevers 

die ik niet kon vangen omdat ze nog niet 

actief waren tijdens mijn onderzoek. 

In ander vergelijkbaar onderzoek in 

Nederland en Polen vonden ze  groten-

deels dezelfde soorten als mij. Alleen de 

Nicrophorus investigator en de slak-

kenaaskever (Phosphuga atrata) vonden 

zij terug en ik niet. We vinden ongeveer 

dezelfde soorten om dat de aaskeversoor-

ten die we vonden een groot versprei-

dingsgebied hebben. Ook kwamen de 

habitats en de gebruikte kadavers over-

een. Niet alles in mijn onderzoek kwam 

overeen met de literatuur: in ander 

onderzoek komt de rimpelige aaskever 

(Thanatophilus rugosus) voor in de latere 

afbraakfasen voor, dus de late rotting 

en de droge resten, terwijl de aantallen 

rimpelige aaskevers bij mij juist afnamen 

in deze laatste

KRITISCHE REFLECTIE
Mijn onderzoek was niet perfect om 

wetenschappelijk harde conclusies te 

trekken: ik had ik veel meer dode reeën 

moeten onderzoeken en ik had ook 

beter met verse reeën gewerkt in plaats 

van diepgevroren. Desondanks heb Ik 

wel aangetoond dat dat dode reeën veel 

ongewervelden aantrekken en daarmee 

dus positief bijdragen aan de lokale bio-

diversiteit. Dit kunnen we doortrekken 

naar andere grotere wilde zoogdieren 

van bij ons.

DE SMAAK TE PAKKEN?
Het zou tof zijn als iemand na mijn 

onderzoek op wilde reeën een paar dode 

koeien kan versieren om te kijken wat 

daar allemaal op rondkruipt en -vliegt. 

Zo krijgen we een nog beter zicht op wat 

dode dieren betekenen voor onze natuur. 

Misschien kan een onderzoek op runde-

ren onze politiekers zelfs overtuigen om 

onze wetgeving rond van het achterlaten 

van dode dieren te verbeteren. 

BESLUIT
Door dode runderen en paarden te 

laten liggen, besparen we geld en stimu-

leren we de lokale biodiversiteit. Meer 

aas in natuurgebieden trekt op termijn 

bijvoorbeeld majestueuze aaseters aan 

zoals arenden, wouwen en gieren. Het 

zou toch fantastisch zijn om deze dieren 

bij ons terug te verwelkomen.

*De focus van dit onderzoek ligt op 

de wat grotere kadavers, omdat deze een 

unieke invloed uitoefenen op hun ecosys-

teem. Ten opzichte van kleine kadavers, 

geven grote kadavers een enorme hoeveel-

heid voedingstoffen en mineralen af over 

een lange tijdspanne1. Kleine dieren blijven 

trouwens nu al ter plaatse na hun dood 

dus hier ligt geen probleem. 

HET BETOVERENDE BIESZCADY 
NATIONAAL PARK

door Elie Coremans

foto’s door  Elie Coremans, Joachim Pintens en Peter Wijnsouw

In de aanloop naar de Kerstexamens 
zat een jonge bende gepassioneerde 
natuurliefhebbers te broeden op een 
idee om in de lesvrije week er tussenuit 
te glippen. Na enig overleg en afweging 
in de noden en behoeften, kwam het 
Bieszczady Nationaal Park snel als win-
naar uit de bus. Dit befaamde park staat 
aangeschreven als één van de beste 
plaatsen in Europa om aan ‘Wildlife 
Experience’ te doen. In de juiste periode 
maak je kans om 4 van de 5 soorten van 
de zogenaamde ‘Big Five’ van Europa te 
zien: wolf, lynx, wisent en bruine beer. 
In een quasi ongerept landschap waar 
wij als Vlamingen alleen maar van 
kunnen dromen, zijn dit soorten die 
stuk voor stuk tot de verbeelding spre-
ken. Wanneer het lukt om één van deze 
fabuleuze dieren in de kijker te krijgen, 
blijft dat moment voor eeuwig op je 
netvlies gebrand staan. Ik neem jullie 
mee op reis naar een adembenemend 
sneeuwlandschap zoals in de films 
van Narnia. Waar de tijd een beetje is 
blijven stilstaan en je diepste dromen 
werkelijkheid kunnen worden zolang je 
er maar in durft geloven.

MISSION IMPOSSIBLE: 
HET VINDEN VAN EEN 
HUURAUTO 

Zonder kredietkaart was het een 

moeilijke opgave om een busje te huren. 

Hoewel het mogelijk is om met de 

Flixbus helemaal tot in het hart van 

het Nationaal park te geraken (Ustrzyki 

Górne), blijft een auto toch noodzakelijk 

om het park van zo’n 292 km2 te kunnen 

verkennen. Even leek ons uitgedokterd 

plan helemaal aan diggelen te vallen. Tot 

het stadje Sanok in het vizier kwam. Hier 

bevond er zich een autohuurbedrijf die 

als optie aanbood om de waarborg con-

tant te betalen, die we achteraf zelfs niet 

hebben moeten betalen. De ongelofelijk 

vriendelijke en snelle service verzeker-

den ons dat er een Peugeot boxer (9 per-

sonen) zou klaarstaan aan het busstation. 

Er viel een grote last van onze schouders. 

De vele opgeofferde studie uren bleken 

achteraf het meer dan waard geweest te 

zijn. Na een nachtelijke busrit doorheen 

Duitsland stond iedereen ’s morgens 

gewapend met verrekijker reikhalzend 

uit te kijken naar het Poolse landschap. 

Het was toch een lichte teleurstelling 

om vast te stellen dat het landschap 

voornamelijk bestaat uit uitgestrekte 

akkers, verdroogde grasvelden zoals op 

de steppes in Mongolië, uniforme bossen 

naaldhout puur voor de houtproductie, 

met hier en daar een uitgestrekt meer. 

Tot onze verbazing bleek dit landschap 

er niet zo levenloos uit te zien. Grote 

troepen reeën bezetten het platteland., 

klapeksters bespiedden hun prooien 

vanaf een uitkijkpunt, troepen rietgan-

zen en enkele zeearenden doorkliefden 

het hemelgewelf. Naar buiten turen was 

een heerlijk tijdverdrijf en maakte de 

busrit toch een beetje dragelijker.

Na een overstap in Krakau, vervolg-

den we onze weg richting Sanok, waar 

we met de overstap erbij gerekend na 30 

uur reizen aankwamen.  Van hieruit was 

de nog af te leggen weg met de huurauto 

maar een peulschil naar ons verblijf in 

Dwernik. Een gehucht van 160 inwo-

ners juist ten noorden gelegen van het 

Nationaal park. De perfecte uitvalsbasis 

vlakbij ongeschonden natuur, en met het 

dorpje Lutowiska op iets meer dan 10km 

  Zonder kre-
dietkaart was 

het een moeilijke 
opgave om een busje 
te huren.

© https://qph.fs.quoracdn.net
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voor de noodzakelijke proviand. De 

angst dat er weinig sneeuw ging liggen, 

werd snel realiteit en zorgde in eerste 

instantie voor een kleine domper op de 

feestvreugde. Bovendien was de oprit 

naar het huisje een steile, half modderige 

ijspiste, waarbij het voor ons te gevaar-

lijk leek om de waardevolle huurauto 

tot boven te rijden. Zonder enige vorm 

van verlichting buiten de koplampen 

parkeerde Joachim de auto op goed geluk 

aan de zijkant van de berm. Hoe we in 

godsnaam de auto achterstevoren er 

weer zouden uitkrijgen, waren kopzor-

gen voor de dag erna. Er lag namelijk een 

betonnen bruggetje over een snelstro-

mend riviertje, nauwelijks breder dan de 

auto zelf.

DWERNIK: 
BIRDPARADISE

Zoals elk dorpje in het gebergte 

stikte het ook hier van de vogels. Rond 

voedertafels troepten middelste bonte 

specht, goudvinken, appelvinken, mat-

koppen, glanskoppen, zwarte mezen en 

ander vogel geweld samen. Een bijzon-

der schouwspel, want in tegenstelling 

tot onze zangvogels zijn ze allesbehalve 

mensenschuw en goed te benade-

ren. Met wat geluk kon je in de nabije 

omgeving ook een glimp opvangen van 

de zwarte specht, witrugspecht, kleine 

bonte specht, notenkraker, raaf, witkop-

staartmees en taigaboomkruiper.

BERENGEVAAR
Bij het verlaten van het dorp, botsten 

we op een gevarenbord: UWAGA NIED-

ZWIEDZIE. Een ludieke klank formatie 

die een grijns tevoorschijn toverde. Met 

enige verbeelding zag je op het pictogram 

een kruising tussen een everzwijn en 

een beer. Deze raar uitziende viervoeter 

jaagde ons allesbehalve schrik aan. De 

toon was meteen gezet en al snel werd 

dit de leuze van de trip die iedere keer 

opnieuw werd aangehaald. 

Het Nationaal Park herbergt de 

grootste populatie bruine beren van 

Polen met 66 individuen. Deze gigan-

ten lagen nog in winterslaap, maar het 

voorval bestaat dat ze wel eens wakker 

worden door de grote honger of toene-

mende klimaatopwarming.  Met zo een 

lage populatiedichtheid is de kans echter 

zo klein om ze tegen het lijf te lopen. We 

hoefden ons geen zorgen te maken.

WINTER IS COMING 
Onze eerste verkenningstocht in de 

omgeving voelde wat onwennig aan. 

Een stralende lentezon keek op ons neer 

en liet de laatste sneeuw die er nog lag 

in een mum van tijd verdwijnen. Enkel 

op de hoger gelegen toppen lag er een 

waardig sneeuwtapijt. De temperatuur 

in de zon bleef maar oplopen tot boven 

de 15 °C. Het creëerde een heerlijke lente-

stemming met een wrange nasmaak, hier 

hadden we namelijk niet voor getekend. 

Wetende dat de gemiddelde maximum-

temperatuur in februari 1° C is… Liet ons 

nog maar eens stilstaan bij het sluime-

rend, onheilspellende gevaar, dat alsmaar 

zichtbaarder wordt.

Na 2 miezerige dagen, mochten 

we ons opmaken voor een naderend 

koudefront. Regen maakte plaats voor 

smeltende sneeuw en in de avond dwar-

relden de sneeuwvlokken als kristallen 

luchtacrobaten op ons aangezicht. De 

volgende ochtend was het heuvelachtig 

gebied omgetoverd in een onwerke-

lijk sneeuwlandschap. In volle euforie 

werd ons lichaam volledig overgegeven 

aan onze kinderlijke zelf. Louis nam de 

gedaante in van een sneeuwspringer. 

Terwijl sommigen liever een afdruk van 

hun gezicht of een schrijfsel met urine 

maakten. Op het einde van de reis kregen 

we temperaturen te verwerken tot  -16 °C 

en was de pret er een beetje af.

SHINE, SLEEP, EAT, 
REPEAT 

Je zou bijna vermoeden dat we een 

plezierige ontspanningsreis doormaak-

ten. Nee hoor, niets is minder waar… 

Het zoeken naar zoogdieren was net 

zoals vogels kijken een ware obsessie, 

waar bijna alles voor moest wijken. 

Onze portie slaap was het voornaamste 

slachtoffer. Voor koken was er in eerste 

instantie nog tijd, maar al snel werd 

er overgeschakeld op survival food.  ‘s 

Avonds doorkruisten we met de auto 

het park op zoek naar oplichtende ogen 

met onze sterke zaklampen. De spanning 

was te snijden. Elk moment kon de schim 

van een lynx of wolf opdoemen in het 

schijnsel van de zaklamp. De zoogdieren-

lijst na een week tijd mocht er wezen: 

2 boommarters, 2 ravottende otters, 

éénmaal wilde kat, pootafdrukken van 

lynx en met als kers op de taart 2 keer 

een wolf, waarvan eentje op 15m van de 

auto een korte show verkocht. Andere 

algemenere soorten als vos, ree, edelhert 

en everzwijn waren bijna iedere nacht 

een zekerheid. 

Tijdens de nachtelijke ritten waren 

de uilen die passief op muizen jagen van 

bovenaf een tak of electriciteitsdraad 

een leuke surplus. Bosuilen bleken graag 

in de spotlight te staan. We kregen 

minstens 15 exemplaren in beeld gedu-

rende onze trip. In Vlaanderen is het 

een algemene soort, maar de kansen om 

deze soort goed te zien te krijgen, zijn 

eerder beperkt. De waarnemingen van 

de vriendelijk ogende oeraluil daarente-

gen zijn op 1 hand te tellen. Deze grotere 

broer van de bosuil was een imposante 

verschijning en gegarandeerd de beste 

vogelsoort van de trip.

ERBARMELIJKE WEGEN 
EN GESCHIFT MOOIE 
PANORAMA’S

Het constant naar buiten turen in 

het duister vergt een enorm concen-

tratievermogen. Gelukkig was er een 

beurtwisseling, zodat onze oogspieren af 

en toe en eens konden uitrusten. Enkel 

voor onze chauffeur was deze regel niet 

van kracht. Dag in dag uit je concentratie 

blijven behouden was geen gemakkelijke 

opgave. Sommige onverharde wegen 

waren in zo een slechte staat dat we 

verplicht waren om terug te draaien. In 

combinatie met de hevige sneeuwval 

en vorst was het niet altijd even verant-

woord. 

De uitzichten die we ervoor in de 

plaats kregen, waren anders wel om 

duimen en vingers van af te likken. Het 

uitkijkpunt over Tworylne was adembe-

nemend mooi. Op de weg hier er naartoe 

vanuit onze thuisbasis stikte het van de 

wolven met verschillende sporen en de 

2 eerder vermelde veldwaarnemingen 

waarvan eentje overdag! Hier zagen 

we ook een gewond edelhert dat in het 

donker de rivier overzwom. De gedachte 

dat dit dier wellicht was aangevallen 

door een wolf, maakte het minstens zo 

spectaculair. 

EN WAT IN DE ANDERE 
SEIZOENEN?

Voor zoogdieren blijft de winter 

veruit het beste seizoen om zoogdieren te 

spotten. Voor de vogelliefhebbers onder 

ons gaat de lente en zomer veel aantrek-

kelijker zijn. Leuke zangvogels zoals de 

kleine vliegenvanger en withalsvliegen-

vanger keren iedereen jaar terug vanuit 

Afrika, alsook vele andere typische 

vogelsoorten die bij ons in de Ardennen 

voorkomen. Je maakt ook kans op joekels 

van roofvogels zoals de dwergarend, 

slangenarend en schreeuwarend. Voor 

reptielen is het een waar paradijs. Zo kan 

je met een portie geluk de geelbuikvuur-

pad, karpatensalamander of esculaap-

slang tegen het lijf lopen. 

Maar des te meer is het een prachtig 

onherbergzaam gebied, waar je naar 

hartenlust kunt wandelen en fietsen. 

In andere seizoenen komen er iets meer 

toeristen op af, al bij al in zeer beperkte 

mate, zeker wanneer je de goede plekjes 

eruit kiest. De prachtige uitzichten gaan 

bij mij het meeste blijven hangen en gaan 

in andere seizoenen minstens even mooi 

ogen! Een absolute aanrader in mijn ogen!

  Bij het verla-
ten van het 

dorp, botsten we op 
een gevarenbord: 
UWAGA NIED-
ZWIEDZIE.
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NATUURSTUDIECONGRES 2020  

door  Michiel Soenen

Menen, 14 april, 13:30, lichtjes bewolkt 
maar toch een leuke zon aanwezig. Nog 
vlug mijn laatste stuutje met chocolade 
naar binnen smokkelen vooraleer de 
trein op te stappen. Slaapzak; CHECK, 
matje; CHECK, verrekijker; CHECK, 
vlindernetje; CHECK, potjes; CHECK, 
flora; CHECK, fiets; CHECK, wat kleren; 
CHECK (?). Na twee minuten vol onge-
duld wachten en lichtjes stresserend 
stap ik de trein op, fiets drop ik in de 
tussenwagon. Mijn Natuurstudiecon-
gres 2020 begint nu!

Het is eens wat anders: treinen die op tijd 

rijden, overstappen halen, meer wer-

kende Walen dan Vlamingen, in corona-

tijden gebeuren er rare dingen. Als alles 

zo vlot verliep wordt dit een knaleditie. 

We zitten in de buurt van Dinant en 

daar zijn er heel wat kalkhellingskes, en 

die komen niet zo vaak voor in België. 

Op de kalkgraslanden/hellinkjes zitten 

er ook heel wat specifieke beestjes die 

dan weer zeldzaam zijn. Bij aankomst 

droppen we onze spullen in de slaapzaal, 

uitpakken is voor later. Ondertussen 

-waarnemingtelex-

Naast de typische voorjaarnachtvlin-

ders zaten er ook twee zeldzame tussen. 

De eerste is de gevlamde vlinder (Endromis 

versicolora), een prachtig exemplaar van 

de berkenspinnersfamilie. De gevlamde 

vlinder is enige van zijn familie voor-

komend in België en is zeer zeldzaam in 

Vlaanderen, maar iets minder zeldzaam in 

Wallonië. In tegenstelling tot de gevlamde 

vlinder is de koolbandspanner (Xanthor-

hoe designata) een heel stuk kleiner en al 

iets algemener. Deze behoort tot de span-

ners die zeer uitgebreid vormen en aantal-

len voorkomen in België. Een algemeen 

kenmerk voor de spanners is dat ze een 

min of meer driehoekige vleugels en een 

tenger lichaam hebben.

DONDERDAG, HOND OF 
WOLF?!
De tweede dag stond er een flinke dag-

tocht gepland richting Rochefort, met 

onderweg wat leuke tussenstops waar 

altijd iets te vinden was. Ons einddoel 

was een oud bos nabij Rochefort. Hoewel 

de omgeving vree heuvelig was waren 

we toch met een rotvaart aan het fietsen. 

In het bos vonden we verschillende 

vliegende herten (Lucanus cervus) en 

edelherten (Cervus elaphus). Onze terug-

weg was wat rustiger, met een prachtige 

zon reden we richting de citadel want 

van cultuur zijn wij ook niet vies. We 

merkten op de citadel al vlug een hond-

achtige figuur op, onze fietsen legden we 

(lees: wierpen) we in de berm, telescopen 

werden opgezet, iedereen zijn hartslag 

steeg. Onze droom kwam uit, we konden 

de wolf (Canis lupus) voor zo’n klein half 

uurtje bekijken, hij of zij leek helemaal 

niet zo schuw. Wat later kwamen er ook 

nog welpjes bij, de EERSTE WELPJES in 

België sinds eeuwen!!!!!!! Of dit nu een 

reïncarnatie van Naya, August, Noëlla 

of een nieuw individu was weten we 

niet, maar dat maakt ook niet uit. Wat 

een topper om onze dagtocht mee af te 

sluiten!!!

begint het al te schemeren en zetten we 

de nachtvlinderbak aan. Wijzelf eten 

eerst ons buikje rond waarna een kleine 

rondleiding en uiteenzetting van de 

volgende dagen volgen. Ik kan nu al zeg-

gen: het wordt EPISCH. Kampvuur mag 

ook niet ontbreken net zoals fruitsapjes 

en ‘granensapjes’. De sfeer zit goed en dat 

wordt aangetoond door een onverstaan-

baar Jefke na anderhalf pintje. Op de 

achtergrond is er heel wat activiteit rond 

de mottenbak, maar dat is voor morgen-

ochtend bij het ontbijt.

EERSTE DAG, EERSTE 
WAARNEMINGEN
We staan vroeg op, om 8uur. De motten-

bak wordt gecheckt en onze nachtvlin-

ders worden gedetermineerd. Bij het ver-

orberen van ons ontbijt blijken er zo’n 

57 individuen gevangen te zijn, van 23 

verschillende soorten. De eerst nunvlin-

ders (Orthosia gothica), tweestreepsvoor-

jaarsuilen (Orthosia cerasi) en variabele 

voorjaarsuilen (Orthosia incerta) werden 

genoteerd. Op het moment dat de zon 

er begint door te komen, vertrekken we 

naar fonds de Leffe. Bij het aankomen 

begroet een raaf (Corvus corax), rode 

wouw (Milvus milvus) en zwarte wouw 

(Milvus migrans) en beetje later passeert 

de keizerarend (Aquila heliaca) ook nog 

eens. Deze werd voor het eerst gezien 

in Heule op 4 april maar is nu door ons 

teruggevonden. De rest van de dag is ge-

vuld met kleine beestjes. Waaronder al 

de eerste meikever (Melolontha melolon-

tha) kon genoteerd worden, wat uitzon-

derlijk vroeg is voor dit beestje.

-waarnemingtelex-

Op donderdag zijn we naar een oud 

bos geweest. Daar vonden we enkele 

exemplaren van mannetjesorhis (Orchis 

mascula): een zeldzame plant, zoals bijna 

alle orchideeën in België. Deze soort komt 

alleen maar voor op vochtige, kalkhou-

dende grond in lichte bossen. Kenmerkend 

voor de mannetjesorchis is de grote lip die 

3-lobbig is. Daarnaast zijn de bladen vaak 

gevlekt.

VRIJDAG, ZELDZAAM 
FENOMEEN!!!
Na zo een zware dagtocht gingen we het 

vandaag iets dichter bij ‘huis’ houden. 

We vertrokken met de fiets en reden 

langs de Maas. Hier en daar een hen-

geltje gesmeten, maar veel vis beet er 

niet. Bij onze middagpauze werden we 

plotseling door elkaar geschud, gelijk een 

aardbeving. Dit bleef een aantal minuten 

duren en we gingen eens gaan kijken. Na 

een stevige klim kwamen we boven bij 

een aantal akkers, met het dal achter ons. 

Wat we daar zagen was iets dat iedereen 

kent. Na vorig jaar ons NSC in de Genk 

gedaan te hebben en omdat daar ook het 

congres plaatsvond zagen we hier plotse-

ling een spontane terril (Terrilya terrilx) . 

Spontaan? Jaja die was er daar nog geen 

2 uur geleden. We namen vlug een foto 

van de terril voordat hij terug kroop 

want ze kunnen soms nogal schuw zijn. 

Normaal gezien komt een terril alleen 

maar naar boven bij sterfte, en dan blij-

ven ze ook daar voor ‘eeuwig’. De onze 

was nog een jong beest en misschien 

wel de eerste keer dat hij boven kwam. 

Terrils hebben ook een voorkeur voor 

rustige plaatsen om boven te komen, en 

nu dat iedereen binnen zit is dit ideaal 

voor de terrils.

-waarnemingtelex-

Nadat we de levende terril hadden 

gezien, begonnen we terug aan de afdaling 

naar de Maas voor verder te fietsen. Op 

onze afdeling viel het oog van Simon op de 

rotsridderwants (Spilostethus saxatilis), 

een bodemwants die fraai gekleurd is met 

rood en zwart. De rotsridderwants be-

hoort tot de familie Lygaeidae, wat zoveel 

betekent als de bodemwantsen. De meeste 

soorten van deze familie zijn eentonig 

bruin en een beetje saai. Onze vriend is 

dus duidelijk een uitzondering!

ZATERDAG, LAATSTE 
TOPDAG!
De voorlaatste keer onze nachtvlinder-

val uitgezet, na de vorige keren had-

den we nog geen echte klepper, maar 

vanochtend was het anders. De donkere 

walstrospanner (Lampropteryx otregiata) 

bracht een eenmalig bezoekje aan onze 

lichtval. Deze soort is pas recentelijk 

terug in ons land gezien, nadat hij voor 

onbepaalde tijd op reis was. Na deze toffe 

ontdekking vertrokken we opnieuw op 

dagtocht en vandaag was een oud beken-

de onze gids. Een oude sok, een man die 

alles weet over planten en vliegjes. Die 

dag ontsnapte niks aan ons oog, zelfs niet 

deze prachtige zesvlekprachtblindwants 

(Grypocoris sexguttatus). Na deze dag 

kwam onze teller op meer dan 600 soor-

ten, een zeer schoon aantal. Dezelfde 

avond mochten we nog 5 muizensoorten 

bijzetten. Andere nachten waren we 

deze een beetje vergeten, maar de laatste 

avond vonden we nog de zeldzame grote 

bosmuis (Apodemus flavicollis). Het gro-

tere broertje van de algemene bosmuis.

-waarnemingtelex-

Naast de vele insecten, planten en 

vogels die we bekijken komen we ook af 

en toe eens iets anders cools tegen. Zo 

zien/kijken/zoeken we niet vaak naar 

zoogdieren, maar op de zaterdagmiddag 

tijdens onze excursie hadden we geluk 

dat een bunzing (Mustela putorius) ons 

pad kruiste. De bunzing behoort tot de 

marterfamilie en de mannetjes zijn dui-

delijk groter en een stuk zwaarder dan de 

vrouwtjes. Net zoals andere marterachti-

gen is de bunzing een vleeseter, en hij past 

zijn dieet aan de seizoenen. Zo staat in het 

voorjaar vooral kikkers en padden op het 

menu, meer naar het najaar verlegt hij het 

dieet naar kleine zoogdieren en konijnen. 

Om zelf een levende bunzing te zien moet 

je al wat geluk hebben, want deze beesten 

zijn vooral nachtactief en zitten overdag 

verdoken in hun rustplaatsen.

ZONDAG, AFSCHEID 
Aan elk mooi liedje komt een eind. 

Spijtig genoeg is dit ook hier het verhaal. 

Nog slechter nieuws: Natuurstudie-

congres 2020 is nooit doorgegaan door 

Covid-19. Maar je kan er vanuit gaan dat 

elk Natuurstudiecongres eruit ziet zoals 

hier net beschreven. En daarnaast heb ik 

toch maar mooi jullie 2 à 3 minuten bezig 

gehouden met een groot deel zever. Dat 

maakt een mens ook al eens blij.

-waarnemingtelex-

Op weg naar het station kwamen we 

nog een leuke vogel tegen. In januari was 

er een rotskruiper (Tichodroma muraria) 

gezien geweest in de buurt van de citadel. 

Tot op 6 januari de vogel voor het laatste 

gezien, totdat wij hem opnieuw zagen. Na 

3 maand vermist te zijn was de rotskruiper 

terug.  Als de rotskruiper, zoals zijn naam 

zegt, tegen een rots kruipt valt hij weinig 

op door zijn grijze verenkleed, maar in 

vlucht en bij het landen op een rots zie je 

de prachtige rode veren op zijn vleugels. 

Normaal gezien komt deze soort voor in 

Midden en Zuid-Europa op hoogte van 

1000 tot 5000 meter, waar een stevige 

rotswanden zijn. Gelukkig hebben we er 

ook zo een paar in België!

Rotskruiper

© waarnemingen.be

Rotsridderwants

© Brigitte van Pasel

Bunzing

© Herman Blockx

Mannetjesorchis

© waarnemingen.be
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HOW-TO: BEHEER MET PIEPERS

door Jorn Van de Velde

Ben jij soms bang? Bang van natuurbe-
heer met piepers? Geen nood! Beheer 
met piepers kan zeker ook chill en nut-
tig zijn, als je het goed aanpakt. Hier is 
een overzicht van enkele tips.

WAT DOE JE MET DE 
PIEPERS?

Piepers kunnen met de meeste 

beheertaken wel meewerken, zolang het 

werk fysiek niet te zwaar is! Ook voor 

het materiaal dat ze kunnen gebruiken 

geldt dat: ze kunnen veel, maar te groot 

of te zwaar lukt natuurlijk niet. Als dat 

dan gevolgen heeft voor veiligheid, moet 

je zeker oppassen. Vb. Draagberries lijken 

log en zwaar voor piepers, maar als je zorgt 

dat ze halfvol geladen zijn, kunnen ze hier 

zeker mee weg!

Let er bij piepers wel op dat je duide-

lijk uitlegt wat je doet en waarom. Geef 

concrete voorbeelden en maak je verhaal 

niet te abstract, dit is voor piepers vaak 

moeilijk. Met JNM helpen we zo vaak 

met bomen kappen of knotten: dit is voor 

volwassenen vaak al geen simpel ver-

haal, laat staan voor onze piepers! Speel 

eventueel een spel dat op de situatie 

gebaseerd is. Vb. “Met de takken die we nu 

opruimen, kunnen we een takkenwal bou-

wen. In deze takkenwal kunnen muizen, 

vogels en andere dieren een veilig nestje 

maken, zodat we de natuur helpen!” 

Wat kan gemakkelijk met piepers?
Takken afvoeren, Takkenwal maken

Maaien en afvoeren

Aanplanten

Reuzenbalsemien verwijderen

© Michiel Bardyn

Wat is moeilijker met piepers?
Knotten, plaggen en hout kappen

AFWISSELING
Piepers hebben geen uitgebreide 

spanningsboog, denk daaraan! Hou op 

tijd een pauze (met tikkertje bij koud 

weer), met drankje of vieruurtje! Je kan 

die pauze eventueel ook gebruiken om 

nog wat extra te vertellen: ze hebben 

nu alweer wat meer voeling, dus je kan 

gemakkelijker concreet gaan en voor-

beelden geven.

Sta ook stil bij de weersomstandighe-

den: als het te warm, te nat of te koud is, 

moet je hiermee rekening houden! Niet 

elke pieper vertelt het als hij/zij/x het kou 

heeft, of te warm: soms moet je hier zelf 

op letten. Zorg dat het plezant blijft, dat 

het aangenaam is, en ze kunnen wel een 

tijdje doorwerken. Door in de pauze even 

op te warmen of schaduw op te zoeken, 

kan je veel goeds doen! Meestal is het 

materiaal beperkt, dus dan kan je gemak-

kelijk beurtrollen of teams afspreken. 

Als de piepers beperkt met het materiaal 

kunnen werken, creëer je schaarste en is 

het vaak spannender. Je kan hier even-

tueel ook competitie aan koppelen: welk 

team kan het meeste hout wegslepen? 

Wie maakt de grootste stapel? Dat werkt 

meteen voor de spanningsboog!

COMMUNICATIE: 
PIEPERS EN HUN 
OUDERS

Sta ook stil bij je communicatie. 

Piepers zijn afhankelijk van hun ouders 

en dat durven nogal eens speciale wezens 

te zijn. Dit uit zich op twee vlakken: zorg 

NATUURBEHEER
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dat je duidelijk bent in wat de piepers 

aan moeten hebben en mee moeten 

hebben. Sta dus stil bij het terrein waar 

je werkt, de weersomstandigheden. 

Zorg dat je ook duidelijk laat weten dat 

ze voldoende drinken mee brengen 

indien nodig, of er een vieruurtje wordt 

voorzien… Voldoende om te laten weten! 

Als tweede moet je er rekening mee 

houden dat niet alle ouders even goed op 

de hoogte zijn van natuurbeheer. Maak 

in je tekstje, of in een praatje voor of na 

de activiteit, duidelijk wat je gaan doen. 

Zo leer je de ouders ook nog iets bij, laat 

je hen betrokken zijn bij hun werking 

en vermijd je dat de pieper thuis halve 

verhalen zal vertellen.

BEHEER MET PIEPERS: 
EEN EITJE

Meer valt er niet meer te zeggen. 

Als je toch nog vragen hebt, kan je altijd 

mailen naar bwg@jnm.be! Zoniet: veel 

succes!

GEBIEDJE IN DE KIJKER: 
PARKBOS-UILENBROEK

door Jakob Ghijs

De Vlaamse Ardennen zijn bekend bij 
het grote publiek voor verscheidene 
prachten: de Befaamde Kuitenbijters 
zoals De Muur of de Berendries, of de 
Bourgondische geneugten zoals een 
Geraardsbergse mattentaart of een frisse 
blonde Ename. Nu ik jullie aandacht 
volledig vast heb is het de hoogste tijd 
om ook de natuurpracht eens onder 
de loep te nemen, vandaag strijken we 
neer in het gebiedje genaamd Parkbos-
Uilenbroek.

Sinds 1993 is natuurpunt begonnen 

met het beheren en aankopen van perce-

len in de gemeenten Lierde, Zottegem en 

Herzele. Vandaag heeft Natuurpunt 22 

hectare in bezit, maar door samenwer-

king met andere eigenaren zoals nabu-

rige boeren, kan het als een groter gebied 

gezien worden.Men kan twee grote 

kernen onderscheiden: enerzijds heeft 

men het parkbos. Dit is maar gedeeltelijk 

in handen van natuurpunt en vormt 

een groene zone rond de  Parkbosbeek. 

Hier vind men onder andere de Paarse 

Schubwortel in grote aantallen terug. 

De tweede kern is het Uilenbroek 

zelf, hier vindt men een zeer rijk mo-

zaieklandschap terug met verscheidene 

types graslanden, afgewisseld met bos-

sen en mooi ingedeeld door vele KLE’s, 

dit wordt ook een Bocagelandschap 

genoemd. De houtwallen en hagen zijn 

vak zeer verscheiden zowel in soort als 

in beheervorm, zo vind men er hagen, 

hakhout en middelhout zones terug. 

De  hagen bestaan vooral uit mei-

doorn en sleedoorn. In 2015 is hier zelf 

de meidoornspanner waargenomen. 

Deze nachtvlinder was sinds de jaren 80 

van vorige eeuw maar zelden waarge-

nomen. Als hij al gevonden werd was 

het als zwervende gast. Het was dus een 

aangename verrassing toen men er op 26 

januari plots 42 tegenkwam. Het kwam 

echter niet totaal onverwachts, De haag 

en houtkanten werden intensief beheerd 

om op die manier de ideale leefomgeving 

te creëren. Zo werden oudere struiken 

gesnoeid en vrijgesteld, ook werden er 

veel jonge meidoorns bijgeplant.

In het Uilenbroek vindt men een 

grote verscheidenheid aan graslanden 

terug, het ene nog waardevoller als het 

andere. Die verscheidenheid is enerzijds 

te danken aan de grote reliëfverschillen.

dit is zeer kenmerkend voor de Vlaamse 

Ardennen. Ook de grote variatie in de 

vochtigheidsgraad zorgt voor een grote 

verscheidenheid in de aanwezige gras-

landen. Zo zal men totaal andere soorten 

tegenkomen in Glanshavergraslanden  

dan in de lager gelegen Dotterbloemgras-

landen. Afhankelijk van welk grasland 

zal een ander beheer nodig zijn. 

Zo zal het maai/graasbeheer van 

perceel tot perceel verschillen. 

  De  hagen be-
staan vooral 

uit meidoorn en slee-
doorn

VEILIGHEID: BLOED, 
ZWEET EN TRANEN?

Veiligheid primeert altijd bij be-

heer, maar bij piepers des te meer. Let 

wel: je kan piepers veel laten doen, op 

voorwaarde dat je héél goed uitlegt wat 

je verwacht en duidelijke grenzen stelt. 

Goede afspraken maken goede vrien-

den. Probeer bijvoorbeeld op al deze 

vragen een antwoord te formuleren:

Welk materiaal mogen ze wel of niet 
gebruiken?
Snoeischaren zijn best veilig. Over 

bijlen denk je best al eens goed na: je 

kan piepers onder toezicht eens laten 

proberen of de oudste piepers iets meer 

laten doen.

Hoe moeten ze materiaal vasthouden?

Hoe moeten ze staan om te werken?
Zodat ze niet over het materiaal strui-

kelen of in hun eigen benen zitten.

Hoe moeten ze werken (bijvoorbeeld 
hoe te kappen, hoe rijven, hoe zagen…)
Anders steekt het ook snel tegen ;)

Waar leggen ze het materiaal als ze 
niet werken?
Materiaal verdwijnt snel...

Hoe dicht staan/lopen ze bij elkaar?
Je wilt geen bijlen, takken of rijven in 

het gezicht van andere piepers!

Wat moeten ze doen als er wel iets 
gebeurt?

Probeer zelf zo veel mogelijk 

geschikt materiaal te voorzien. Na-

tuurpunters denken niet altijd aan wat 

piepers wel of niet kunnen en hebben 

niet altijd even geschikt materiaal bij. 

Qua kledij kunnen handschoenen 

vaak te groot zijn, dus laat ze die zoveel 

mogelijk zelf meebrengen of zorg dat je 

met de afdeling een voorraadje hebt! 

© Michiel Bardyn

© Michiel Bardyn
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De eerste vraag is hoe vaak er ge-

maaid/begraasd dient te worden. Vooral 

bij maaien kan dit sterk verschillen 

naargelang het doel van het maaien. zo 

zal er op voedselrijke percelen tot 3 keer 

gemaaid worden per jaar terwijl dit voor 

andere percelen vaak maar om de 1 à 2 

jaar zal gebeuren. 

Wanneer men bepaalde stukken wil 

laten verruigen zal het om de 5 à 10 jaar 

gemaaid worden.Ook de manier van 

maaien verschilt sterk van situatie tot 

situatie. Grotere percelen zullen als de 

condities het toelaten door een tractor 

met maaibalk gemaaid worden. Voor de 

kleinere percelen wordt een motoculteur 

en al dan niet motorische handgedragen 

zeisen gebruikt. Door deze materialen 

te combineren in eenzelfde maaibeurt 

bekomt men een grote variatie in het 

eindresultaat: terwijl een maaibalk een 

nagenoeg uniform eindresultaat reali-

seert zal een zeis een veel afwisselender 

resultaat afleveren. Tijdens het maaien 

zal men zelden het volledige perceel in 1 

keer maaien, dit is te vergelijken met een 

kaalkap van een bos wat nefast is voor 

de aanwezige Fauna. Daarom wordt er 

vaak in lijn of blok patronen gemaaid. 

Hierbij zal er elke maaibeurt een ander 

deel blijven staan zodanig Fauna genoeg 

overleef zones hebben tijdens ingrij-

pende werkzaamheden.Sinds vorig jaar 

wordt er in het parkbos geëxperimen-

teerd door op een van de percelen te 

maaien  volgens het Sinus beheer. Hier 

gaat men tijdens elke maaibeurt paden 

maaien die slingerend door het gebied 

gaan. In een tweede fase zal 1 kant van 

het slingerpad volledig gemaaid wor-

den. Elke maaicyclus zal er een ander 

pad gekozen worden langs dezelfde as 

waardoor men een grote variatie krijgt 

in hoogte en vegetatie. Dit is ideaal voor 

een groot aantal vlinders en andere 

insecten.

Naast graslanden en bossen telt het 

Parkbos-Uilenbroek ook verscheidene 

poelen. Ook deze worden elk apart be-

heerd op hun eigen manier, de ene poel 

is namelijk de andere niet. Poelen die in 

de zomer droog komen te staan mogen 
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DE POLDERS VAN KRUIBEKE: WANNEER 
DE NATUUR IN ELKAARS WEG ZIT

door Jorn Van de Velde

  Naast gras-
landen en 

bossen telt het Park-
bos-Uilenbroek ook 
verscheidene poelen.

in hun geheel mee gemaaid worden 

met het omliggende grasland. men kan 

er echter ook voor kiezen om ook hier 

enkele stukken te laten staan, dit wordt 

vooral gedaan als er al veel waarde-

volle soorten aanwezig zijn. Andere 

poel-werkzaamheden worden best in 

September Oktober gedaan, ideaal voor 

beheer tijdens de startdagen dus. Dit om-

dat dan de meeste amfibieën uit de poel 

verdwenen zijn. Andere organismen 

zoals  libellen zijn deze periode wel nog 

aanwezig waardoor het ook in de poelen 

belangrijk is om gefaseerd te werken, 

hier dient men  minstens een kwart van 

de beplanting te laten staan. Iets wat 

uiteraard niet geldt voor exoten.

Zo zie je dat een natuurgebied met 

veel soorten percelen een uitgebreid 

beheer nodig heeft. Beheer is iets van 

alle  seizoenen, twijfel dus niet om ook 

in jullie afdeling aan beheer te doen! Na-

tuurpunt kan hier een zeer belangrijke 

partner bij zijn.

Een van de grootste natuurprojecten 
die op dit moment lopen in Vlaanderen, 
is de uitbreiding van de riviernatuur 
door middel van Sigmaplan. Rivierna-
tuur langs zoet getijwater is een van de 
zeldzaamste types natuur in vlaanderen 
en omvat slikken, schorren, broekbos-
sen, natte graslanden… Het Sigmaplan 
voorziet betere bescherming tegen 
overstromingen in het Scheldebekken. 
Dit is meestal in de vorm van over-
stromingsgebieden die bij hoog water 
mogen verdrinken. Kom je in Kruibeke, 
dan ziet een groot deel van de over-
stromingsvlakte er uit als een klein 
Saeftinge: veel modder, met hier en daar 
een els, rietkragen en vogels die gebruik 
maken van het laagwater om beestjes 
te zoeken. 

Aangezien daar geen landbouw moge-
lijk is, zetten de natuurbeheerders zoals 
het Agentschap voor Natuur en Bos 
volop in op verschillende vormen van 
natuur die van oudsher in de nabijheid 
van riviergebieden zoals van de Schelde 
voorkomen. Lijkt ideaal, toch? Helaas 

is er één klein probleempje: de ruimte 
is er beperkt, waardoor verschillende 
vormen van natuur in elkaars vaar-
water lijken te komen. Vogels die niet 
graag teveel water hebben, worden in 
een overstromingsgebied verwacht. 
Lukt dat wel?

NATUUR IN 
VLAANDEREN: 
PUZZELSTUKJES 
LEGGEN

Om zicht te krijgen op hoe het 

probleem aan de tegenstelde doelen 

ontstaan is, moeten we even terug in de 

tijd, naar het ontstaan van de Europese 

natuurwetgeving. Doorheen de voorbije 

50 jaar heeft het natuurbeheer in Vlaan-

deren daardoor immers steeds meer en 

meer vorm gekregen. De Europese Unie 

heeft namelijk twee belangrijke wetten 

gemaakt: de Vogel- en Habitatrichtlijnen. 

In de eerste, de Vogelrichtlijn (1979) werd 

beslist dat meer dan 100 soorten vogels 

Europees beschermd moesten worden. 

Om dat te doen, moesten zogenaamde 

‘Vogelrichtlijngebieden’ afgebakend 

worden, onze eerste puzzelstukjes. Dit 

zijn meestal de gebieden waar deze 

vogels in grote groepen broeden of 

samenkomen tijdens de trek. Een typisch 

voorbeeld hiervan zijn de polders in 

West-Vlaanderen en natuurlijk de 

polders langs de Schelde, want daar gaat 

deze tekst over.

In 1992 passeerde dan de Habita-

trichtlijn. Deze richtlijn definieert een 

hoop Europees belangrijke natuurtypes, 

die elk van de lidstaten moet bescher-

men. En dus ook Vlaanderen. Al lag dit al 

iets moeilijker dant de fotogenieke vogels 

beschermen: het duurde een tijdje eer al 

deze gebieden volledig in kaart gebracht 

werden. Voor zover ze er al waren. 

Vlaanderen was in de jaren ‘90 immers 

al vrij goed volgebouwd. Gelukkig zijn 

er boekhoudkundige trucjes: een groot 

deel van de Vogelrichtlijngebieden werd 

ook aangeduid als Habitatrichtlijnge-

bied. Twee vliegen in één klap! Er was 

maar een uitdaging: nu moest de natuur 

hier goed verzorgd worden, verbeterd 

worden en moesten de vogels er blijven 

© Natuurpunt © W. Wuyts

©  Marek Szczepanek
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komen. Hoewel, uitdaging? Als de natuur 

beter wordt, volgen de vogels toch ook? 

Al is een puzzel maken door twee puz-

zelstukjes op elkaar te leggen misschien 

toch moeilijker dan gedacht...

BOEKHOUDKUNDIGE 
TRUCJES

De Habitat- en de Vogelrichtlijnge-

bieden vormen samen het Natura2000-

netwerk: de ruggengraat van de Eu-

ropese natuur. Al is deze ruggengraat 

nogal flexibel. Want hoewel deze natuur 

zeer sterk beschermd is, mag ze wel in 

zeer hoge nood verwijderd worden, 

bijvoorbeeld voor ‘groot maatschappelijk 

belang’, en mits de juiste comtpensaties. 

Dat klinkt vaag, maar is voor de Vlaamse 

regering zeker geen holle doos. Zij vond 

namelijk dat er zich in de buurt van 

de Schelde iets bevond van zeer groot 

maatschappelijk belang: de Antwerpse 

haven. Eind jaren ‘90 werd de haven 

namelijk uitgebreid met het Deurgan-

ckdok, dat nogal wat voeten in de aarde 

had. Vlaanderen had namelijk niet met 

alles voldoende rekening gehouden: er 

dreigden Natura2000-gebieden verlo-

ren te gaan. Na wat juridisch getouw-

trek -dat ik jullie ga besparen- werd er 

toch een beslissing gemaakt: enerzijds 

door andere kleine gebieden (desnoods 

tijdelijk) aan te duiden als ‘natuurcom-

pensatie’, anderzijds door een deel van 

de vogeldoelstellingen voor dat gebied 

te verplaatsen naar andere zones in de 

buurt. Door dat soort boekhoudkundige 

trucjes werd beslist dat in een deel van 

de Polders van Kruibeke bepaalde natte 

graslandvogels (kievitten, brandgan-

zen…) goed terecht moesten kunnen. Dat 

was al vogelrichtlijngebied, dus dat was 

ideaal? Zeker aangezien duidelijker en 

duidelijker werd welke kant het op zou 

gaan met het natuurbeheer in de regio.

POLDERS VAN 
KRUIBEKE ALS 
OVERSTROMINGS
GEBIED: NOG EEN 
PUZZELSTUKJE?

In de jaren ‘90 werd beslist om de 

Polders van Kruibeke, toen nog groten-

deels landbouwgebied, in te zetten als 

overstromingsgebied. Dat was in het 

kader van het Sigmaplan, waarbij over 

heel de Scheldedelta overstromingsge-

bieden ingericht werden (en worden) om 

het hoofd te kunnen bieden aan stormtij. 

Doordat ondertussen de Habitatricht-

lijn ingevoerd was, werd in 2005 het 

Sigmaplan gemoderniseerd: de over-

stromingsgebieden zouden topnatuur 

worden, waarbij ingezet zou worden op 

de spitstechnologie van het overstro-

mingsbeheer. Daarbij kwam dan nog een 

heel luik recreatie, door bijvoorbeeld de 

aanleg van vele wandelpaden en -dijken. 

Allemaal goed en wel, maar je voelt het 

wel, deze puzzelstukjes begonnen wel 

nogal veel te worden.

Het probleem zit hem vooral in het 

zuiden van de Polders, waar men hoopt 

de meeste vogels te ontvangen. De vogels 

die dus niet in de Antwerpse haven 

terecht kunnen. Als geheel is het gebied 

namelijk vrij groot: 700 ha (wat goed 

is voor 1400 voetbalvelden). Het noor-

delijkste deel hiervan vind ik zelf het 

indrukwekkendst: dit is gecontroleerd 

getijdengebied, waar dagelijks water van 

de Schelde in- en uitstroomt. Op deze 

manier ontstaan slikken en schorren: 

typische én belangrijke riviernatuur. 

In het zuiden bevinden zich dan weer 

natte bossen en graslanden, die in geval 

van uiterste nood ook onder water gezet 

kunnen worden. Het is daar dat het 

schoentje knelt.

VERSCHILLENDE 
BELANGEN

De Polders van Kruibeke waren 

bij het invoeren van de Vogelrichtlijn 

interessant omwille van de vele kleine 

landschapselementen en vooral rietkra-

gen die nog in het landschap aanwezig 

waren. Hierin broeden zeldzame en 

Europees beschermde rietvogels zoals de 

woudaap, blauwborst en veel meer. Deze 

rietkragen zijn echter een probleem 

voor de weidevogels die hier ook moeten 

komen omwille van het Deurganckdok. 

Deze vogels hebben namelijk een groot, 

open terrein nodig om te broeden, zodat 

ze mogelijke predatoren zien komen. Er 

zijn op papier verschillende maatregelen 

mogelijk om de rietkragen weg te krij-

gen, maar dat betekent dat de rietvogels 

zullen moeten verhuizen. Er zijn nog an-

dere rietzones in het poldergebied, maar 

de vraag is of de vogels bereid zullen zijn 

naar daar te verhuizen…

Daarnaast speelt ook het overstro-

mingsgebied zelf een rol: deze weides 

kunnen onder water komen te staan, en 

de grondwatertafel ligt permanent vrij 

hoog. Dat bemoeilijkt het broeden voor 

deze vogels, aangezien ze zeer strikte 

eisen hebben op vlak van grondwater-

tafelhoogte. De grondwatertafel moet 

verderop in het gebied echter wel hoog 

genoeg blijven, want daar staan Euro-

pees beschermde broekbossen. Dit zijn 

bossen die typisch zijn voor zeer natte 

bodems, maar die in Vlaanderen echter 

zelden voorkomen.

Zo blijkt dus dat verschillende puzzel-

stukjes op elkaar blijven leggen, in plaats 

van de puzzel deftig in elkaar steken, 

voor problemen kan zorgen: Vogelricht-

lijn, Habitatrichtlijn, compensatiegebied, 

overstromingsgebied: elk op zich zijn 

dit belangrijke en mooie doelen, maar 

samen wringen ze elkaar soms tegen. Dit 

past binnen de bredere trend in Vlaande-

ren, waar ruimtelijke planning nog altijd 

moeizaam loopt, waardoor we in het 

beetje kostbare natuur dat we hebben, 

alles wel op elkaar moeten gooien...

MILIEU
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door Nicolaas Van der Burght

In het bondssec. Donderdag 27 febru-
ari. De MWG hield een avondje, met 
als gasten een paar toffe jongens van 
Extinction Rebellion. De opzet was 
vooral om er een gezellige gebeurtenis 
van te maken, waarin zij hun inzichten 
in de klimaatproblematiek eens konden 
uitleggen, alsook persoonlijke ervarin-
gen konden delen. De avond begon al 
meteen goed: er was lekker eten en veel 
volk. Ook was het al meteen te merken 
dat de 3 kerels van XR vriendelijke 
mensen waren, want ze begonnen al di-
rect te helpen met koken (ze hebben de 
olijven voor in de saus ontpit, want wij 
hadden namelijk met onze stomme kop 
olijven met pit gekocht voor in de saus). 
Na het eten installeerden we ons in het 
lokaal met de zetels, waar we maar net 
allemaal inpasten. 

En dan begonnen ze te vertellen, hé. 

Zo kwamen we bijvoorbeeld te weten 

dat alle leden van extinction rebellion 

gewoon op zichzelf een actie mogen op 

poten zetten en dat dan in naam van de 

hele beweging. Er is dus niet enkel één 

werking die zegt: “Nu gaan we dit en 

dat organiseren”, maar ook vele kleine 

acties die door aparte ledengroepjes 

georganiseerd worden. Ze hebben 10 

kernprincipes/waarden, en iedereen 

die deze volgt mag actie ondernemen 

in naam van de beweging. Hieronder 

bevinden zich zaken als geweldloosheid, 

inzetten op herstel en het inperken van 

machtsstructuren. Ook zijn de logos en 

stijl allemaal vrij verkrijgbaar, dus kan 

iedereen zijn eigen affiches en dergelijke 

ontwerpen in naam van XR. Deze vrij-

heid geeft ruimte voor veel creativiteit 

en inspirerende acties, maar het is ook 

het geval dat er soms acties worden 

ondernomen of uitspraken gedaan waar 

totaal niet de hele beweging achterstaat. 

Zo komt XR nogal eens in slecht daglicht 

te staan door toedoen van individuen die 

in naam van de hele beweging spreken. 

Ook worden er regelmatig posters ver-

spreid met heel extreme boodschappen, 

waar Extinction Rebellion zich dan van 

distantieert. Een recent voorbeeld zijn 

stickers waarop staat “corona is the cure, 

humans are the disease”. Dit is totaal niet 

iets waar Extinction zich achter zet. Ze 

zetten zich net in om de mensheid te red-

den van toekomstig leed.

Iets anders waarover er gepraat werd 

is de zogenaamde regeneratieve cultuur 

die ze willen creëren. De regeneratieve 

cultuur is een diepgaande en constructie-

ve visie over well-being, zorg voor elkaar 

en voor onze planeet. Zo organiseert Ex-

tinction tal van workshops (trainingen) 

over hoe je elkaar (mede-rebellen) het 

beste ondersteunt en hoe je omgaat met 

DE REBELLEN VAN XR

bijvoorbeeld politiegeweld. Zo zorgen ze 

dat alle mensen die deelnemen aan hun 

acties zoveel mogelijk klaar zijn voor een 

arrestatie en dergelijke. Het is ook een vi-

sie over hoe we met onszelf en elkaar om 

moeten gaan op een positieve manier. 

Zweverig gedoe dus, ik was alleszins fan!

Dan vertelden ze nog wat eigen erva-

ringen en belevenissen. Zo vertelde Tho-

mas dat zijn meest memorabele moment 

bij de actie van het autosalon was. Daar 

waren ze gearresteerd, maar in plaats 

van naar het politiebureau, werden ze 

naar de kelder van het gebouw daar 

gebracht. Vervolgens, waren ze wegge-

lopen of iets dergelijks, ik weet het niet 

meer zo goed, maar wat er dan gebeurde 

omschreef hij als “kiekeboe spelen met 

de politie”. Dat vond ik wel een mooi 

beeld, zo in de kelder van het autosalon 

kiekeboe spelen met de politie.

Verder was er nog wat discussie, 

bijvoorbeeld over hoe je het beste actie 

voert om veel effect te sorteren, en of 

het wel slim was om zo ‘radicaal’ te doen. 

Ze zouden veel steun verliezen van 

de doorsnee bevolking door te straffe 

uitspraken en te ongehoorzame acties 

werd er gezegd. Hier kwamen we niet 

tot een conclusie, behalve dan dat nie-

mand het eigenlijk goed wist. We zagen 

ook, dat ondanks we het over bepaalde 

zaken niet eens waren, we zeker en 

vast hetzelfde doel voor ogen hadden. 

Dat het boeiend was kan ik je alleszins 

verzekeren! We sloten af met nog wat 

gekeuvel en gezelligheid. Kortom: een 

zeer geslaagde avond!

MIJN MOEDER IS AL HEET GENOEG
EEN ARTIKEL VOOR ALLE VROUWEN #METOO / EEN ARTIKEL VOOR DE AARDE #SHETOO

door Lara Dumortier

Liefste lezer, voor u ligt een pleidooi 
over waarom we meer naar vrouwen 
zouden moeten luisteren als we het over 
klimaat hebben. Ik zie het u denken: “Ah 
maar nee, daar zijn ze weer zé: die vuile 
feministen met hun ongeschoren benen 
(en af en toe een blote tiet).” En ik denk 
terug: “Euh, nee.  Daar zijn ze weer, al die 
lulaanbidders die zelf ongeschoren be-
nen hebben en van feminisme een lelijk 
woord maken.” Dus, laatste waarschu-
wing voor zij die vies zijn van vrouwen: 
niet verder lezen. Ik ga u een fatale dosis 
feminisme toedienen. Ik meen het. Ik ga 
hier en nu vertellen over een kant van 
‘climate justice’ waar je nog nooit van 
gehoord hebt. En het gaat over luisteren 
naar vrouwen. Begin uw wenkbrauwen 
al maar te fronsen.

Nog even recapituleren: climate jus-

tice, dat is het klimaatprobleem aanpak-

ken zonder de last te leggen bij zij die het 

vandaag al moeilijk genoeg hebben: de 

zwakkeren in de samenleving. De kinde-

ren, de armen, de inheemse volkeren, de 

vrouwen. De last van maatregelen moet 

eerlijk verdeeld worden over degenen die 

ze kunnen dragen. Een “gemeenschappe-

lijke, maar gedifferentieerde verantwoor-

delijkheid” wordt er wel eens gezegd op 

klimaatonderhandelingen. En dat zou 

inderdaad mooi zijn. Zeker als je weet dat 

vrouwen, armen, kinderen… proportio-

neel gezien veel minder bijdragen tot het 

probleem.

“Wat een slechte feminist: vrouwen 

bij de zwakkeren in de samenleving 

plaatsen. Ik dacht dat vrouwen het sterke 

geslacht waren?” (Stopt is met luidop den-

ken in mijn artikel) Inderdaad, vrouwen 

horen bij de zwakkeren in de samen-

leving en wat zelfs meer is: ze zijn de 

zwaksten binnenin alle andere zwakke 

groepen. Maar dat is niet vanwege hun 

geslacht en het is al zeker niet hun 

schuld: historisch gezien zijn vrouwen 

nu eenmaal in een bepaalde sociale en 

culturele rol geduwd en die kunnen ze 

niet zo makkelijk van zich afschudden. 

En die positie maakt hen nog vatbaarder 

voor de gevolgen van klimaatverande-

ring.

OVER MOEILIJKE 
KEUZES EN 
RAADSELTJES

Vrouwen zijn bv. degenen die 

zorgen voor de kinderen en de rest van 

de familie. En die rol zullen vrouwen 

met de grootste verantwoordelijkheid 

volbrengen. Zelfs zo’n grote verantwoor-

delijkheid dat ze te laat de keuze maken 

om weg te lopen omdat ze nog voor hun 

kinderen aan het zorgen waren. De 

tsunami van 2004 in Thailand (die voor 

alle duidelijkheid geen gevolg is van 

klimaatverandering) maakte zo maar 

liefst vier keer meer vrouwelijke dan 

mannelijke slachtoffers. Vrouwen gingen 

eerst op zoek naar hun kinderen voor ze 

wegliepen. En probeer dan maar eens in 

een boom te kruipen met je vier kinde-

ren in de hand, of te zwemmen. Beiden 

worden trouwens sowieso al niet te veel 

aangeleerd aan kleine meisjes. En ook 

je kookpotten verlaten terwijl ze op het 

vuur staan, wordt niet aangeraden.

Fast forward naar na een of an-

dere natuurramp: je huis is aan flarden 

gereten en nu ben je met honderden, 

of duizenden, tezamen gekomen in een 

opvangcentrum, een sporthal of een 

vluchtelingenkamp. Een #together zou 

niet zou misstaan op dat moment, maar 

dat is spijtig genoeg niet wat er gebeurt. 

Mensen zijn hun huis kwijt, vrienden, 

geliefden, familie, ouders, kinderen. En 

dat brengt geen liefde voor de wereld 

met zich mee, maar stress, verdriet en 

frustratie. Alles is chaos en in die chaos 

is er meer geweld. Na weergerelateerde 

rampen is er veel meer huiselijk geweld 

en veel meer seksueel geweld. Dat zuig 

ik hier niet zomaar uit mijn duim, daar 

is onderzoek naar gedaan, bv. na de 

orkaan Katrina in New Orleans. En toen 

waren 93% van de slachtoffers vrouwen. 

#metoo

Als je voor school een natuurramp 

moet doorstaan, maar je mag je ge-

slachtsdeel nog kiezen, zou ik dus voor 

een piemel gaan. En nu we toch in het 

schoolthema zitten: hier is een raadseltje. 

Goed opletten hé.

Een man en een vrouw wonen samen 

met hun drie kinderen in een huis ergens 

op de boerenbuiten. De kinderen gaan 

overdag naar school. De man gaat eerst 

in de grond ploeteren en daarna gaat hij 

luisteren naar het advies van een vzw van 

ergens ver weg over hoe je in de grond 

moet ploeteren. Het kan hem eigenlijk 
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geen reet schelen, want hij weet al hoe 

hij in de grond moet ploeteren, maar hij 

krijgt er geld voor, dus why not. De vrouw 

vult haar dagen met water halen (mega-

ver!), hout verzamelen, wassen, koken en 

werken op het land (sahaai). Lang verhaal 

kort: op een dag is er extreme droogte en 

de oogst is mislukt. De hele regio kampt 

met voedselschaarste. Het antwoord is: 

de vrouw. De vraag is: wie zal er niet eten 

zodat de rest van de familie toch nog iets in 

zijn mond kan steken?

De vraag kon ook zijn: wie is er nu 

nog langer onderweg om water te halen? 

Wie is er nu fysiek zwakker en dus 

vatbaarder voor allerlei ziekten?* Wie 

had er sowieso al last van een laag inko-

men (€0), maar kan zich nu zeker geen 

economische onafhankelijkheid meer 

inbeelden? Wie zal er samen met de kin-

deren achterblijven in de getroffen regio, 

terwijl de man op zoek gaat naar betere 

oorden? Wie heeft er sowieso af en toe  

aal wel eens last van wat onzekerheid en 

ongelijkheid?

We zouden bijna vergeten dat 

vrouwen sowieso al niet de meest 

gunstige positie in de maatschappij heb-

ben. Door lagere lonen, een mannelijke 

machtsdruk of culturele normen die hen 

gewoon beletten te werken, bestaat het 

gros van de armste mensen op aarde nog 

steeds uit vrouwen. Vrouwen hebben 

nu eenmaal niet overal dezelfde rechten 

en dat brengt ook met zich mee dat ze 

zich niet optimaal kunnen voorbereiden 

op de gevolgen van klimaatverandering. 

Een gemiddelde vrouwelijke boer (en het 

zijn er blijkbaar veel op deze aardbol) is 

al blij dat ze mag zaaien op het veld van 

haar man of grootvader, want een recht 

op eigendom van een veld heeft ze toch 

niet. Nochtans hebben vrouwen gemid-

deld wel meer kennis over de natuur 

en manieren om haar in te schakelen. 

Als we meer naar vrouwen luisteren, 

zullen onze maatregelen om klimaatver-

andering tegen te gaan veel effectiever 

zijn. We moeten dus massaal vrouwen 

inschakelen om heel diene zever hier 

te stoppen en onze aarde te behandelen 

zoals het hoort! #shetoo

WAT MET DIE ANDERE 
HELFT?

Waarom doen we dat dan niet 

gewoon? Oké, eerlijk, deels doen we dat 

al wel. Er zijn veel projecten in Afrika en 

Azië waar vrouwen worden ingescha-

keld om groene projecten op te starten 

rond duurzame landbouw, duurzame 

energie, duurzame huppeldepup… Maar 

als het er echt toe doet? Neem nu het 

klimaatakkoord van Parijs. Dat is in 2015 

overeengekomen en ondertekend door 

bijna alle staatshoofden. Bij deze daag 

ik u uit voor een potje ‘Wie kent er het 

meeste vrouwelijke staatshoofden van 

2015?’ en ik neem ook ineens de vrijheid 

om te beginnen: Merkel. 

Bij mij stopt het daar eerlijk gezegd. 

Ik vind het straf dat er niet meer 

vrouwen beslissingen mogen maken 

over waar onze toekomst heen gaat. On-

geveer 50% van onze wereldbevolking 

bestaat uiteindelijk toch uit vrouwen? Is 

die groep niet groot genoeg om reke-

ning mee te houden? Gek, want met 

blanke, rijke, oude mannen wordt er wel 

veel rekening gehouden en zij zijn met 

minder. Daar kan het dus niet aan lig-

gen. Het is nochtans wel waardevol om 

een probleem eens van de andere kant 

te bekijken. Het is zelfs logisch om met 

iedereen rekening te houden. En het is 

nog logischer om een oplossing te zoeken 

voor een probleem samen met degenen 

die er last van hebben. Ik heb het dus 

wel voor een vrouwelijke participatie 

van ongeveer 50%. En ik zie u weer den-

ken: “Nee nee, Lara. Met die 50% gaan 

we er niet komen. Allee, met wat je juist 

allemaal gezegd hebt: vrouwen zijn nog 

veel belangrijker in het beslissingspro-

ces. Laten we er ineens 60% van maken!” 

En ik denk weer terug: “Be careful what 

you wish for.”

VOOR DE MANNELIJKE 
EUGLENALEZER

Wat hebben we vandaag geleerd? 

Op het eerste zicht lijkt het dat man-

nen en vrouwen in gelijke mate worden 

getroffen door de klimaatverandering, 

maar dat is niet het geval. Door hun rol 

in de samenleving en de omstandighe-

den waarin ze leven, worden vrouwen 

onevenredig zwaar getroffen. Aan alle 

mannelijke lezers: dat ligt niet aan u hé! 

Het is gewoon nog maar eens een foutje 

in de evolutie die onze wereld onderging. 

Die blanke, rijke, oude mannen vinden 

zichzelf gewoon dé shit en daarom staan 

we nu hier. Want zij weten niet hoe het 

is om een andere huidskleur te hebben. 

Hoe het is om arm te zijn. Of vrouw. 

Hoogstens hebben ze een vage herin-

nering aan toen ze jong (en misschien 

progressief) waren. 

Het belangrijkste dat we leerden 

is toch wel dat vrouwen enorm veel 

potentieel hebben om bij te dragen aan 

de oplossing van het klimaatprobleem. 

Tijd om er een keer naar te luisteren, zou 

ik zo zeggen. En als je het zo bekijkt, gaat 

feminisme gewoon om gelijkheid. En als 

je het zo bekijkt, is feminisme een prach-

tig woord. En als je het zo bekijkt, vind 

ik het niet erg om af en toe eens als femi-

nist bestempeld te worden. #youtoo?

*Meer specifiek, juist die ziekten die 

door de klimaatverandering nog meer 

voorkomen.
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  #shetoo

Op dit moment is er nog geen duidelijkheid over het 
verloop van ons zomercongres. Hou het Facebook- 
evenement en de website in de gaten voor de meest 
recente updates 

    www.jnm.be/congres
        www.facebook.com/events/461379637891129/
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JNM IN DE JAREN ‘10: 
RUSTIG VOORTKABBELEND OF OP ZOEK NAAR NIEUWE WEGEN?

Ploegen die amper van naam verande-
ren. Een HB-structuur die min of meer 
vast staat. Als je van ver zou toekijken, 
lijkt het misschien dat JNM de laatste 
jaren niet zo veel veranderd is. We gaan 
ons gangetje en blijven ons opperste 
best doen om zoveel mogelijk kinde-
ren en jongeren te overtuigen van de 
schoonheid van natuur, het belang van 
beheer en de inzet voor milieu. Als je 
nauwer gaat kijken, zijn er echter wel 
veel veranderingen gebeurd. Zachtjes 
aan, of sneller? Tussen het 30 en 35+1 
jarig jubileum, hebben we in ieder geval 
voldoende gedaan!

HET HB: ALTIJD EEN 
ZOEKTOCHT

Op het einde van het vorige artikel 

in deze reeks beschreven we hoe een 

nieuwe HB-structuur uitgewerkt was. 

Deze nieuwe HB-structuur was een 

breuk met het verleden (en werd daarom 

HB2.0) genoemd. Dit lijkt grotendeels 

op wat we vandaag de dag nog steeds 

zien. Toch zijn er een paar aanpassingen 

gebeurd. De aftrap werd gegeven op de 

algemene vergaderingen (AV) van 2011 

en 2012, toen deze auteur (Jorn) nog een 

piepjonge leiding was. Bij de vorige HB-

hervorming waren de kruispuntfuncties 

in het leven geroepen: dit waren mensen 

die in 2 ploegen tegelijkertijd zaten, 

zoals VormingsPloeg (VP) en Natuur-

studiewerkgroep (NWG), om zo in de 

eerste voldoende natuurstudiekennis te 

voorzien en in de tweede voldoende vor-

mingskennis. Zoals je je kan inbeelden, 

vergde dit veel van onze vrijwilligers. 

Daarom werd beslist om dit principe af 

te schaffen, al blijft de geest dat het han-

dig is om verschillende perspectieven te 

hebben, altijd wel aanwezig. Afgelopen 

congres waren er toch een aantal men-

sen trots om ‘ploegslet’ te zijn. Al merken 

we dat dit veel van vrijwilligers eist, en 

is de zoektocht naar een beter HB nooit 

ver weg…

Zo was het ook enkele jaren geleden, 

toen verschillende ideeën om JNM’ers 

beter bij het beleid te betrekken en het 

HB draaglijker te maken en de afstand 

tussen de afdelingen en nationaal te 

verkleinen en … samen kwamen. Het 

was prestigieus, maar voor minder gaan 

we niet. Dit project, dat initieel onder de 

noemer HB3.0 doorging, werd uiteinde-

lijk afgezwakt naar HB2.1. Want de grote 

structuren werden niet veranderd. Daar-

tegenover probeerden we om principes 

te veranderen. Projectwerking, meer 

aandacht voor inhoud, beperkte taken-

pakketten… Niet alles loopt al van een 

leien dakje, maar dit is weer een nieuw 

aanspreekpunt om het HB te blijven 

herbekijken. Daar zijn we als JNM’ers 

immers al jaren bekend voor.

OP ZOEK NAAR NIEUWE 
VORMEN VOOR DE 
AFDELINGEN

Ondertussen bleef JNM groeien en 

pEen deel van HB2.1 dat wel al helemaal 

zijn vruchten aan het afwerpen is, is 

wellicht het regiosysteem. Jarenlang had 

elke provincie zijn provinciaal afde-

lingscoördinator (PAC), maar behalve 

een omslachtige titel, was dat vooral een 

omslachtig systeem. In de grote provin-

cies (Oost-Vlaanderen, Antwerpen), was 

het als PAC heel moeilijk om met ieder-

door Kristiaan Proesmans door Jorn Van de Velde

een contact te houden. Op deze manier 

vertraagde communicatie en kwamen 

veel afdelingsmensen heel weinig ‘met 

iemand van nationaal’ in contact. Het 

nieuwe systeem verkleint deze afstand, 

door met regio’s te werken: 3-4 afde-

lingen die bij elkaar in de buurt liggen, 

een historische band hebben en mak-

kelijk samen activiteiten organiseren. In 

West-Vlaanderen en Limburg blijft dat 

gewoon de provincie, maar in de andere 

provincies zorgt het wel voor een heel 

ander gevoel!

Dat was echter niet de enige grote 

verandering. Op de motie-AV van 2017 

werd de historische beslissing genomen 

om stilaan afscheid te nemen van de 

afdelingsgrenzen. Deze rigide structuur 

geeft niet altijd aan waar afdelingen 

werkelijk actief zijn en voelt soms heel 

inperkend aan. Kernen zijn veel repre-

sentatiever, waardoor het voor ouders, 

leden en leiding duidelijker is waar JNM 

echt actief is. Door website gedoe is dit 

nog niet helemaal in werking, maar laat 

je dus zeker niet zomaar meer doen door 

grenzen!

Tegelijkertijd zocht JNM ook naar 

nieuwe manieren om haar afdelingen 

terug op gang te krijgen. Kiemwerkingen 

beginnen ondertussen een aanvaard 

concept te worden, maar dat waren ze 10 

jaar geleden zeker nog niet. Dit principe, 

waarbij speciale afdelingen opgericht 

kunnen worden met behulp van 26+’ers 

(meestal Natuurpunters of oude sokken) 

was goed voor verhitte discussies over 

de voorwaarden waaraan ze moesten 

voldoen. Gelukkig heeft dit ondertussen 

  Deze ploeg 
werd begin ja-

ren ‘10 opgericht als 
grap op de motie-AV.

zijn waarde bewezen, doordat er nu in 

Brussel, Voorkempen, Midden-Brabant, 

Demervallei en elders vlot draaiende 

kiemwerkingen of zelfs afdelingen 

bestaan. Zo is JNM er voor nog meer 

kinderen en jongeren!

Of je kan ook gewoon een tweede 

afdeling in eenzelfde stad oprichten. 

Deze primeur, met een eerste startdag 

in 2019, vond plaats in de hippiestad der 

hippiesteden, ofwel het epicentrum van 

JNM: Gent. Traditioneel had JNM Gent 

de Bourgoyen als uitvalbasis, maar door 

het grote aantal piepers die bij JNM Gent 

wilden komen, was dit niet meer haal-

baar. Daarom werd uiteindelijk beslist 

om aan de andere kant van Gent (Gent-

brugge, St-Amandsberg) een nieuwe 

afdeling op te richten. Nu is ‘Eastside vs 

Westside’ ook een begrip in JNM en is 

het een vraag wie groter is: Brussel, Gent, 

of toch Antwerpen?

 

VAN KORTRIJKSE-
POORTSTRAAT NAAR DE 
VISSERIJ EN TERUG

Tussen al deze projecten door is het 

tijd om even stil te staan bij het bondssec. 

Deze bijenkorf van JNM-bezigheden is 

een oud gebouw, dat wisten we al lang. 

Vrijwilligers, sommigen al deskundiger 

dan anderen, hebben in de jaren na de 

aankoop geprobeerd om hier en daar wat 

op te knappen, maar het was duidelijk: 

we hadden een deftig nieuw secretariaat 

nodig. In het begin van de jaren ‘10 was 

het eindelijk zo ver: de verbouwingen 

zouden beginnen. Na veel subsidieaan-

vragen, een crowdfundingcampagne 

(met beelden van een trap vol gaten) en 

ander praktisch gedoe werd in 2015 en 

later het bondssec helemaal uitgekuist, 

ontmanteld en heropgebouwd. We 

konden eindelijk afscheid nemen van 

de keuken, een zaal die liefhebbend ‘de 

vijver’ werd genoemd naar de plas die 

semi-permanent op het dak lag en een 

archief waar tijdens de opruimwerken 

nog een muizenskelet werd gevonden. 

Dat betekende ook afscheid van de 

zolder (waar met gevaar op instortende 

vloer legendarische feestjes doorgin-

gen), maar we wisten dat het na de 

verbouwingen beter ging worden. In de 

tussentijd moesten we ons verschuilen 

in een tijdelijk adres, dat we vonden aan 

de Visserij in Gent. Dit adres was goed, 

al had het niet alle charmes van het de 

Kortrijkstepoortstraat, met een daling 

aan Maandagavondgangers tot gevolg… 

Gelukkig konden we in het najaar van 

2016 opnieuw intrek nemen in het 

secretariaat. Van de verhuiswerken die 

toen plaats vonden kan je nog steeds 

bloedvlekken terug vinden in de gang, 

maar het bovoke-in-de-Leie dat toen 

doorging blijft misschien wel de meest 

speciale herinnering aan deze avond. 

Sindsdien bestaat het bondssecretariaat 

zoals we het kennen, met z’n grote zaal, 

tuin, Boeraeve en Nikolaj en zetels waar 

al vele avonturen beleefd zijn...

DE OPKOMST EN 
VERDWIJNING VAN DE 
KNOKPLOEG

Als laatste willen we jullie het 

verhaal van de meest markante ploeg 

zeker nog vertellen: de Knokploeg. Deze 

ploeg werd begin jaren ‘10 opgericht als 

grap op de motie-AV. JNM moest tijdens 

betogingen en op andere momenten 

toch beschermd kunnen worden, niet? 

Gewapend met baseballknuppels stelden 

de stoere dames en heren van JNM zich 

voor. Wat eigenlijk een excuus van de 

eerste voorzitter om toch nog een jaartje 

in de Raad van Bestuur te kunnen zete-

len was, groeide uit tot de ‘maïzena van 

JNM’. De knokploeg begon zich in te zet-

ten voor feestjes in JNM en organiseerde 

spellen voor het HB.

In het HB2.1-proces werd echter 

duidelijk dat er nood was om een ploeg 

te maken rond het jeugdconcept. De AOP 

was te log doordat daar ook de opperpiep, 

opperini’ en captain JAC (ook een functie 

van de jaren ‘10, die voor de gewone 

leden instaat) inzaten. Een jeugdploeg 

en een Knokploeg in JNM en in de Raad 

van Bestuur leek echter wel iets teveel 

van het goede, dus werd beslist om beide 

ploegen samen te smelten. De Knokploeg 

zou dan als ploeg onder de Jeugdploeg 

blijven bestaan, zodat feestjes ook kon-

den blijven doorgaan. Want feesten, dat 

is iets dat we als JNM’ers niet kunnen 

loslaten!

HOE VERDER MET JNM?
Laten we eerlijk zijn: er is veel veran-

derd. De voorbije jaren passeerde er veel 

meer dan we hier kunnen beschrijven 

(huisstijlverandering en dit-logo-lijkt-

op-een-penisdiscussies, het afscheid van 

de BC vs. AC discussies (1), de groeiende 

klimaatbeweging, hoe diversiteit aan 

belang wint in JNM...), en er zal de 

komende jaren minstens nog evenveel 

gebeuren. JNM is JNM en zal zich niet 

snel laten doen, maar zal vooral de liefde 

voor natuur en milieu (en elkaar) blijven 

doorgeven aan nieuwe generaties!

Heb je alles van deze artikelreeks gele-

zen? Proficiat! Heb je na het lezen van deze 

artikelreeks zin om meer te weten over de 

geschiedenis van JNM? Op de website vind 

je een digitale versie van het jubileumboek. 

Of je kan zelf op zoek gaan in het archief 

van je afdeling of JNM ;) En wie weet 

schrijf je over enkele jaren een nieuwe 

versie van deze reeks…

(1): Jorn: BC wint, duh. / Kristiaan: Laatste AC verslaat alles

© Bavo Josephy
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WAAROM DOEN WE WAT WE DOEN? LEZERSBRIEF: DE SPIEGEL DER CORONA

door Jana Demunster door Aster Vermeulen

JNM is fantastisch en we steken er met 
z’n allen ook ongelooflijk veel tijd en  
energie in. Maar waarom doen we nu 
eigenlijk binnen JNM wat we doen?  
Je leest hieronder het antwoord van 
enkele JNM’ers op deze vraag.

Er is voor veel mensen heel wat veran-
derd de laatste dagen. Op het moment 
dat ik dit schrijf is de lockdown net van 
start gegaan, levenspatronen en week-
schema’s worden grondig door elkaar 
geschud, kinderen gaan niet meer naar 
school.

De maatregelen die genomen worden 

tegen het coronavirus zijn drastisch. De-

stabiliserend, maar wel nodig. De situatie 

is uitzonderlijk en dus zijn de maatrege-

len onvermijdelijk.

 

Hoe langer hoe meer verbaas ik me 

over de vanzelfsprekendheid en het 

gemak waarmee we die maatregelen 

aannemen en gehoorzamen. Als een loei-

ende ziekenwagen waarbij niemand ook 

maar overweegt om niet aan de kant te 

gaan. Ik verheug me over de solidariteit 

die er heerst. Er waait frisse wind van 

creativiteit en vindingrijkheid waar-

mee ieder zich aan zijn of haar nieuwe 

situatie aanpast. Zonder morren laat de 

mensheid zich van zijn sterkste kant 

zien. Economisch verlies wordt aanvaard 

in de naam van het leven.

 

En dan begin ik na te denken. Wat 

is het verschil tussen deze crisis en an-

dere crisissen waarmee de mensheid te 

maken heeft? Klimaat op nummer één. 

Ik begin ervan te dromen dat de klimaat-

crisis met dezelfde ernst zou worden 

behandeld. Dat ze serieus wordt geno-

men en dat iedereen het erover eens is 

dat er geen tijd te verliezen valt. Het zou 

klinken: de maatregelen zijn drastisch. 

Destabiliserend, maar wel nodig. 

De situatie is uitzonderlijk en de 

maatregelen zijn onvermijdelijk. De 

mens zou zich met horten en stoten, 

maar met vastberadenheid schikken 

naar zijn nieuwe levensomstandigheden.

 

Van dat droombeeld is op dit moment 

nog weinig sprake, maar ik geloof dat het 

covid-19 virus zou kunnen dienen als ka-

talysator. Ik hoop dat de manier waarop 

we met deze crisis omgaan, omarmd zal 

worden als voorbeeld voor wat nog moet 

komen. Dat de coronacrisis kan dienen 

als oefening om met even grote of zelfs 

grotere bedreigingen, zoals de klimaatcri-

sis, om te gaan. En ik ben blij dat dit virus 

ons laat zien wat een enorme kracht er 

in samenwerking verscholen zit.

© Cristina Daura

  Ik begin ervan 
te dromen dat 

de klimaatcrisis met 
dezelfde ernst zou 
worden behandeld...

Vorig jaar interviewden Clara 

en ik een Filipijnse klimaatactiviste 

(Isabela Mendoza) voor de Euglena. 

Voor het interview legden we haar 

uit dat we een kleine jeugdbeweging 

zijn die zich bezighoudt met natuur en 

milieu. Als we haar later vroegen of ze 

een idee had wat wij konden bete-

kenen voor het klimaat zei ze: “Maar 

jullie zijn al volop bezig! Jullie zijn een 

jeugdbeweging, met 3000 leden! Dat 

hebben we niet in de Filipijnen. En 

jullie zijn bezig met natuur en milieu! 

Kan het nog beter worden!?!” En toen 

dacht ik: “Ah ma, godverdomme, das 

waar. Applausje voor onszelf.” – Lara

Ik zit in de JNM omdat het heel 

leuk is om met anderen om te gaan die 

graag in de natuur zitten. Zelf ben ik 

niet echt geïnteresseerd in natuurstu-

die maar gewoon al met de piepers en 

ini’s in de natuur spelen of een beetje 

natuurbeheer doen vind ik mega leuk! 

Ik vind het dan ook altijd mega leuk 

om op kamp te gaan naar plaatsen 

waar je normaal niet echt zou komen.

Voor mij is JNM meer een plaats 

om met vrienden in de natuur rond te 

hangen, dan om echt natuurstudie te 

gaan doen! – Rayan

Op het eerste zicht lijkt dat een eenvoudige vraag: omdat het me gelukkig 

maakt, duh! Maar dan dacht ik er wat langer over na en besefte ik dat het zo veel 

verder gaat dan alleen maar dat. Je verbreedt je horizon: je doet zoveel nieuwe 

ervaringen op en meer dan eens verwezenlijk je iets dat je nooit voor mogelijk had 

gehouden! Je bent bezig met je passies: of dat nu natuur, milieu, beheer, fotografie, 

leiding geven, designen, zotte plannen bedenken en uitvoeren of gewoon in het 

gras liggen en genieten van de wonderen van Moeder Aarde, is. Dat maakt niet uit, 

want dit en nog zó veel meer, zit allemaal vervat in die drie letters van onze oh zo 

beestige jeugdbeweging. Je stopt veel energie en tijd in het voorbereiden en orga-

niseren van activiteiten of kampen, maar je krijgt er energie en liefde in overvloed 

voor terug. Wanneer de piepers na een lange kampweek terug naar huis gaan en 

jij je uiterste best doet om niet te emotioneel te zijn (want tja, je bent doodmoe, je 

bent verdrietig omdat het gedaan is en eigenlijk ben je ook zo blij dat je het kamp 

overleefd hebt), en dan komt die pieper naar je toe met een glimlach van oor tot oor 

en toch ook wel wat tranen in de oogjes, om in je armen te springen en veel te luid 

‘Dankjewel! Ik vond het echt een geweldig kamp en ik ga jullie super hard missen!’ 

te roepen, dan bloeit je hart toch helemaal open!Je ziet JNM’ers van verschillende 

afdelingen na lange tijd terug en het voelt als thuiskomen. Die knuffel, die net te 

lang duurt omdat het écht lang geleden was, die slappe lach waarbij tranen over je 

wangen rollen én last but not least: gewoon jezelf zijn, want zo hebben die gekke 

mensjes jou het liefst!  Mijn conclusie: De JNM is er elke keer voor ons allemaal en 

daarom wil ik er ook met veel liefde voor de JNM zijn. Gekke coronavrije knuffels. 

- Emma

Het is heerlijk om op kamp piepers 

wakker te maken voor een stevige 

portie ochtendgymnastiek. Het is 

echter nog veel heerlijker om tussen 

al die mottige hoofden een enthou-

siaste pieper te ontwaren, die met 

zo’n snelheid op je komt afgevlogen, 

dat je maar met moeite kunt blijven 

rechtstaan wanneer ze in je armen 

vliegt en het uitschatert van de pret... 

“Goeiemorgen!”, zeg je dan, met zo’n 

welgezindheid, omdat die pieper 

zonet een fantastisch begin van een 

in zonlicht ondergedompelde dag 

aankondigde. – Nel

Hey daar, ik ben Riene en ik zit 

in Akerland. In die afdeling ben ik 

secretaris en piepverantwoordelijke. 

Ik doe deze functies graag dankzij de 

geweldige JNM-sfeer, de gezelligheid 

in de afdeling en door het plezier om 

activiteiten te doen met piepers. Ik 

vind dit allemaal fantastisch! Verder 

vind ik het ook geweldig om te zien 

hoe onze afdeling groeit, sinds we het 

bestuur twee jaar geleden met z’n 

vijven hebben overgenomen. Het is 

niet altijd gemakkelijk, maar het is het 

zeker waard! - Riene
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HBREAKINGNEWS

De HBreaking news rubriek zorgt in 
elke Euglena voor een update uit HB-
land. Wat spoken die daar allemaal uit, 
in dat hoofdbestuur? Wie zijn al die 
ploegen en wat doen die precies? En 
wat is interessant voor jou als JNM’er 
of voor jouw afdeling? Deze editie in de 
spotlights: twee van de 3 inhoudelijke 
ploegen, de winkelploeg en de afdelings-
ondersteuningsploeg, die allen op een 
zeer eigen(aardige?) manier hun weg 
zoeken in coronatijden.

DE NWG 
(NATUURSTUDIE-
WERKGROEP)

De NWG organiseerde zoals bijna 

elk jaar een natuurstudiecontest, maar 

dit jaar kreeg die een speciaal jasje (of 

mondmaskertje *flauw mopjesalert*), en 

de toepasselijke naam “Coro-natuurstu-

diecontest”. Bedoeling van deze wedstrijd 

is om met jouw afdeling zoveel mogelijk 

soorten in je buurt te determineren en in 

te voeren op waarnemingen.be. De enige 

regel hierbij is dat je álle maatregelen te-

gen de verspreiding van het coronavirus 

moet respecteren. Ook is er telkens voor 

elke leeftijdsgroep een opdracht.

Ook zin om deel uit te maken van 

deze bruisende bende NWG’ers? Of wil 

je met je afdeling een natuurstudieacti-

viteit organiseren samen met de NWG? 

Het kan allemaal! Geef een seintje aan 

Jef (nwg@jnm.be) en hij ontvangt jou 

met open armen. 

DE WIP (WINKELPLOEG)
De JNM-winkel moest, net zoals het 

leeuwendeel van de Belgische hande-

laars, haar deuren sluiten tijdens de 

lockdown. Onze helden, heldinnen en 

genderneutrale heldx’en van de WiP 

bleven echter niet met de handen in de 

haren zitten. Zo bleven de webbestel-

lingen wel gewoon doorgaan. Je kon dus 

doorheen de hele crisis blijven shoppen 

in je favoriete winkel, maar dan gewoon 

vanuit je luie zetel. Hoe zalig! Verder 

werd er ook naarstig nagedacht over 

het assortiment en werd er alweer een 

nieuw product gelanceerd: een JNM-

T-shirt met ons logo in regenboogkleu-

ren. JNM is namelijk één van de trotse 

partners van Youthwork@Pride, een 

verzameling van jeugdwerkorganisaties 

die samen naar de Pride trekken om zo 

aan de wereld te tonen dat jeugdwerk 

voor iedereen is, ongeacht geaardheid, 

afkomst, noem maar op! Bij het ter perse 

gaan van deze Euglena werd er ook druk 

nagedacht over de exit-strategie van de 

JNM-winkel. Ondertussen kunnen jullie 

dus misschien ook al in levende lijve 

jullie favo verrekijker op de kop komen 

tikken. 

De WiP voor jou: heb je een talent 

voor verkopen of denk je graag na over 

marketingstrategieën? Dan kan je altijd 

een mailtje sturen naar wipper@jnm.

be, Lune zoekt samen met jou waar jij je 

optimaal kan ontplooien binnen de WiP! 

Ook met vragen i.v.m. afdelingstextiel of 

suggesties voor interessante groepsaan-

kopen kan je op dit adres terecht. Heeft 

jouw afdeling al keeeeeeeilang nood aan 

een nieuwe vlag, kwaliteitsvol beheer-

materiaal of speciale sokken voor ini’s? 

De WiP helpt je met plezier verder.

DE AOP (AFDELINGS-
ONDERSTEUNINGS-
PLOEG)

De AOP is niet alleen de ploeg met 

de langste naam in heel het HB, maar 

stiekem ook een beetje de strafste ploeg. 

Zij zijn namelijk de eerste hulplijn voor 

afdelingen met allerhande problemen. 

Zo proberen ze afdelingen met dalende 

ledenaantallen te helpen bij het voeren 

van promo, komen ze indien gewenst 

naar een afdelingsvergadering om een 

conflict binnen het bestuur op te lossen, 

zoeken ze mee naar extra vrijwilligers 

bij een gebrek aan opvolging in lokale 

besturen of naar extra inkomsten bij 

begrotingstekorten,... Kortom: ze zijn 

A-L-T-I-J-D druk bezig, corona of niet. 

Hoe ze de motivatie erin houden, met 

zo’n zware taak? Heel simpel! Voor elke 

vergadering van de AOP wordt er een 

thema gekozen, en iedereen wordt dan 

verwacht om zich in thema te verkleden. 

Zelfs het eten dat de vrijwilligers krijgen 

vooraleer de vergadering van start gaat, 

is in thema! Virtueel veranderde deze 

gewoonte niet, wat heel wat bijzondere 

taferelen opleverde. Want zeg nu zelf, 

videochatten met een clown is toch wat 

iedereen nodig heeft?

De AOP voor jou: ondervindt jouw 

afdeling een probleem (maakt niet uit 

het welke, er bestaan geen domme 

vragen en dwaze problemen!)? Stuur 

dan een mailtje naar Linde, onze NAC 

(= Nationaal AfdelingsCoördinator, 

voorzitter van de AOP) via nac@jnm.be. 

Ze bijt helemaal niet (serieus, niemand is 

zo knuffelbaar als Linde & de hele AOP) 

en weet ongelofelijk veel van vanalles. 

Bovendien wordt ze bijgestaan door 2 

kanjers van personeelsleden! Bij de AOP 

vind je de ondersteuning die je nodig 

hebt.

RVBREAKINGNEWS

De Raad van Bestuur. Voor velen een 
abstract, onbekend en vooral vaag 
clubje dat ergens bestaat in de organisa-
torische gangen van JNM. RvBreaking 
news kan je misschien wel helpen om 
die vage kloof wat te dichten en je een 
idee te geven waar de RvB zich allemaal 
mee bezig houdt.

IN ‘T KORT
De RvB bestaat uit alle ploegvoorzit-

ters van het HB, de 3 bovo’s en wordt 

(afwisselend) ondersteund door de BOM 

(Beleidsondersteunend medewerker 

= Elise) en de personeelscoördinator 

(Gwen). Zij komen maandelijks samen 

om te vergaderen over alles wat te 

maken heeft met beleid, financiën of per-

soneel binnen JNM. Je kan de verslagen 

van de RvB-vergaderingen altijd raadple-

gen via de website (jnm.be/verslagen).

DE BELEIDSNOTA & DE 
RVB

Jawel, ook de RvB is betrokken bij 

het opvolgen van de huidige beleidsnota 

en het vormgeven van de nieuwe. Onze 

RvB is namelijk de eindverantwoorde-

lijke van het (middel)langetermijnbeleid 

van JNM, ze kunnen maar beter op de 

hoogte zijn. De voorbije maanden vulden 

onze RvB’ers (elk voor hun ploeg) samen 

met de bondstop en de BOM het voort-

gangsrapport in: dit is een soort verslag 

dat we indienen bij de Vlaamse over-

heid, waarin we beschrijven hoe ver we 

gevorderd zijn met wat we beloofden in 

de beleidsnota (2018-2022). We kregen 

ook regelmatig updates en/of bezoek van 

de stuurgroep van de nieuwe beleidsnota 

(2022-2025), die druk bezig zijn met het 

uitdenken van onze nieuwe beleidsplan-

nen en -uitdagingen. Samen herbekeken 

we de missie & visie van JNM (op de 

volgende Algemene Vergadering (AV) 

wordt hierover gestemd) en vormden we 

de grote thema’s die uit de enquêtes van 

de beleidsnota kwamen om in strategi-

sche doelstellingen (het geraamte van de 

nieuwe beleidsnota, zeg maar, die telkens 

in één zin beschrijven hoe we met een 

grote uitdaging binnen JNM aan de slag 

zullen gaan). Veel beleid, veel spanning, 

je hoort er ongetwijfeld meer over op de 

volgende AV!

JNM & HAAR CENTJES
De RvB buigt zich ergens in maart 

traditioneel over de financiële resultaten 

van het voorbije jaar (2019) om te kijken 

of alles wel netjes staat. De bovo-ping 

stelt dan ook de nieuwe begroting 

(2020) voor, waarbij alle ploegvoorzit-

ters de kans krijgen om specifiek naar 

hun ploegbegroting te kijken, maar ook 

naar het grote financiële plaatje (JNM 

is namelijk veel meer dan de ploegen 

alleen). Die 2 elementen zijn niet altijd 

makkelijk te verzoenen, en daarom is het 

belangrijk om hier met de voltallige RvB 

al over te stemmen nog voordat ze op de 

AV wordt voorgelegd. Wil je graag meer 

weten over de centjes van JNM? Dit jaar 

vond onze koers-AV virtueel plaats via 

een website. Je kan dus alle informatie 

en vragen nog nalezen op www.koers-

vav.be. Ook menig ploegvoorzitter (of de 

bovo-ping) beantwoordt met veel plezier 

jouw vragen.

WHAZZUP@
PERSONEELSLAND?

Zoals je misschien wel weet, is de 

RvB ook verantwoordelijk voor het 

personeelsbeleid van JNM. Na alle 

discussies die we dit werkjaar al hadden 

over de nieuwe website (nog futuristisch 

voorlopig, maar hij komt er), besloten 

we uiteindelijk dat we hier ook perso-

neelsondersteuning tegenover wilden 

zetten. We zouden dus overgaan tot een 

nieuwe aanwerving en ons personeels-

team zou worden uitgebreid, hoezee! 

Rond dezelfde tijd kregen we echter te 

horen dat onze allerliefste communica-

tiemedewerker Veerle andere oorden op 

zocht. We besloten daarop om één grote 

vacature uit te sturen voor een perso-

neelslid “online en offline communicatie” 

die ineens ook de website zou opvolgen. 

Wanneer jullie dit tijdschrift lezen, is 

dit nieuwe mysterieuze personeelslid 

waarschijnlijk al aangeworven of zelfs 

gestart. Wij vinden dat alvast superleuk! 

En wat ook gezegd mag worden… Veerle, 

we <3 you 4ever!
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BELEIDSNOTA

door Jorn Van de Velde

Welkom op de projectpagina! In deze 
katern van de Euglena stellen we een 
project uitgebreid voor, maar daarnaast 
lichten we ook kort enkele kleine 
projecten toe. Voor deze editie werpen 
we een blik achter de schermen van de 
beleidsnota. Dat project ken je wellicht, 
maar ken je de vrijwilligers die er aan 
meewerken? Loes en Lore vertellen je 
meer!

Wat is het doel van het project?
Loes: We leggen de richting vast die JNM 

vanaf 2022 voor 4 jaar (tot en met 2025) 

zal varen. In ruil voor degelijke plannen 

krijgen we geld van de overheid, al is 

het nog belangrijker dat we hiermee de 

toekomst van JNM een beetje definiëren.

Wie is hier allemaal mee bezig en 
waarom?
Loes: In het begin van het werkjaar 

werd er een stuurgroep opgesteld. Deze 

vrolijke bende telt 7 vrijwilligers (Iris, 

William, Lore, Antoon, Jorn, Michieltje 

en Loes) en Elise als ondersteundend 

personeelslid. Zoals je kan zien is het 

een mooie gevarieerde bende met zowel 

oude rotten als jongere HB-ers.

Lore: Zelf vind ik het belangrijk, leuk 

en interessant om mee na te kunnen 

denken over waar we als JNM naartoe 

willen. Ik zag het ook als een kans om 

bij te leren hoe het in zijn werk zit, zo 

opeens als vereniging 5 jaar vooruit 

proberen plannen. Ik leer dan ook enorm 

veel bij, bijvoorbeeld wat er allemaal bij 

komt kijken. Blijkbaar vinden we een 

democratisch proces belangrijk binnen 

de JNM…  Wat we natuurlijk alleen maar 

kunnen toejuichen!

Waarom vind je dit plezant, of belang-
rijk, om te doen?
Lore: Uit het democratisch proces dat aan 

de beleidsnota voorafgaat, komt zoveel 

meer dan ik eerst dacht: het wordt 

duidelijk wat er echt speelt bij mensen. 

Zo hebben we ook de ouders bevraagd, 

een groep die je anders als nationaal niet 

bereikt. Nu weten we een beetje wat er 

bij hun speelt en komen bepaalde proble-

men naar boven.  

Loes: Dit, toch wel zeer uitgebreide, pro-

ject zal de richting van JNM voor 4 jaar 

bepalen. Ik vind het boeiend om daar-

over na te denken. Ook vind ik het net 

als Lore aangenaam om eens de mening 

van andere, leden/ouders/externen, te 

horen over JNM. Dit hebben we ontdekt 

tijdens onder andere de enquêtes.

Verder is het een toffe en gemotiveerde 

groep vrijwilligers, we kunnen con-

structief vergaderen maar ook lachen en 

plezier maken! 

Lore: Ah ja, zo was het best grappig dat 

Iris (die het project trekt) tijdens de eerste 

videovergadering als bijnaam ‘Blubby-

BoemPawBoemerang’ had gekozen. Dan 

zagen we dat op het scherm staan, best 

verwarrend!

Wat vond je het tofste idee dat tot nu 
toe gepasseerd is?
Loes: Wel door deze onvoorziene tijd 

hebben we onlangs onze beleidsdag 

digitaal gedaan samen met de leden van 

de Raad van Bestuur en enkel andere 

PROJECTEN?!
Een project is een tijdelijke bezig-

heid in JNM. Ideaal als je met een idee 

zit dat geen werkjaar duurt, of niet 

meteen de mogelijkheid of de zin hebt 

om vaak naar Gent te komen om met 

een ploeg te vergaderen, maar wel 

om samen met andere JNM’ers iets te 

doen. 

Projecten kunnen uiteraard ook 

wel vanuit het Hoofdbestuur komen, 

maar dan proberen we dit zoveel 

mogelijk over de ploegen heen te doen 

en verschillende JNM’ers er bij te 

betrekken. 

Zit je met een idee of heb je vragen 

over een project? Mail naar Jorn, de 

projectcoördinator via proco@jnm.be!

geïnteresseerde HB-ers. Ondanks dat dit 

toch niet even evident is ben ik persoon-

lijk wel blij met het resultaat.

Lore: Als AOP’er (lid van de Afdelings-

OndersteuningsPloeg) in hart en nieren 

(liefde voor de AOP, jeej), vind ik het heel 

leuk hoe uit de bevragingen voorlopig 

blijkt dat er veel op de afdelingen ingezet 

mag worden. Dit betekent dat we goed 

bezig zijn en nog meer zullen mogen 

doen voor de afdelingen. Wederom: jeej!

Loes: Ik vond het nalezen van de enquê-

tes ook wel fijn. Het was een pak werk 

maar er kwamen wel zeer veel interes-

sante dingen boven.

Wat is het boeiendste dat je al hebt 
mogen doen voor dit project?
Loes: Oei, dat vind ik een moeilijke vraag. 

Ik denk dat het hele proces op zich al 

zeer boeiend is. Ik ben dan ook al zeer 

nieuwsgierig naar het eindresultaat.

Lore: Klinkt voor de meesten onder 

jullie misschien saai, maar ik vond het 

zeer leuk om me bezig te houden met de 

omgevingsanalyses. Misschien komt dit 

ook omdat dit moest gebeuren tijdens 

de examenperiode van januari en leek 

het daarom leuk. Dit zal ik in het midden 

laten. 

Ik zal proberen te omschrijven wat dit 

juist inhield. Het is als vereniging (ook 

als overheid of bedrijf) interessant om 

niet enkel naar jezelf te kijken, maar ook 

naar wat er zich afspeelt in een grotere 

maatschappelijke context. Hmm, mis-

schien waren dat te moeilijke woorden: 

ik bedoelde tendensen die zich afspelen 

in de omgeving van je vereniging. 

Door hier naar te kijken, heb je meer 

zicht op kansen die zich voordoen of 

juist in problemen die een invloed kun-

nen hebben op jouw vereniging. Een 

voorbeeld: in de maatschappij is er meer 

aandacht voor het klimaat. Dit kan een 

grote kans zijn voor JNM, maar ook 

een bedreiging omdat er daardoor veel 

andere organisaties ontstaan die dezelfde 

doelgroep proberen te bereiken. 

ENKELE ANDERE 
LOPENDE PROJECTEN
PROmoTeam (PROT): Een werkgroepje 

dat afdelingen ondersteunt in promo 

voeren. Dit is momenteel nog wat in 

opstart en uitzoek-fase, daarom dat 

het een project is, getrokken door 

twee dappere vrijwilligers: Loes en 

Jasmien. Ze hebben enkele afdelingen 

al bijgestaan, al blijft er veel werk 

aan de winkel. Zin om mee te helpen, 

denken, doen? Contacteer 

loes.breekelmans@gmail.com!

Sharepoint: 

We zijn een nieuw serversysteem 

aan het uitwerken. Momenteel is het 

heel moeilijk om als vrijwilliger op de 

server van JNM te werken, en raken 

er daardoor veel bestanden verloren. 

Jammer! Door een nieuw, beter ser-

versysteem, hopen we de samenwer-

king en het behoud van documenten 

beter te laten lopen, wat JNM alleen 

maar kan helpen.

© Bavo Josephy

  Dit betekent 
dat we goed 

bezig zijn en nog 
meer zullen mogen 
doen voor de afdelin-
gen.



AANKONDIGINGEN

WEDSTRIJD: CLI-FI, 
THE NEW SCI-FI
Stuur nog tot 27 juli jouw klimaattekst, 
-gedicht, -verhaal, -lied, -toneelstuk, 
-stripverhaal… door naar mwg@jnm.
be en wie weet kan iedereen in een 
van de volgende Euglena’s meegenieten 
van jouw klimaatdagdromen én win je 
een van de boeken die we weggeven! 
Onthoud vooral dé gouden regel: het 
woord ‘klimaatverandering’ mag je niet 
gebruiken!

Kijk voor alle praktische details naar de 

activiteit van deze wedstrijd op jnm.be en 

laat je inspireren door regelmatige posts op 

de facebook van JNM-werkmieren en de 

MWG. Veel schrijfplezier!

VEROVER DE RUIMTE!
8 parkeerplaatsen minder en 64m² meer plaats om te chillen. Klinkt goed, niet? En 

dat maal 38 afdelingen. Klinkt nog beter? Dachten wij ook! Daarom palmen we met 

JNM in het weekend van 10-11 oktober 2020 zo veel mogelijk parkeerplaatsen in over 

heel Vlaanderen! 

Wat doe je daar dan mee? De mogelijkheden zijn eindeloos: een parkeerplaatsen-

spel, een picknicknamiddag, een tuintje voor één dag, of misschien wel een nieuw 

stukje groen in de stad! Als alle afdelingen meedoen, wordt Vlaanderen toch weer een 

beetje mooier! En welke afdeling komt het origineelst uit de hoek?

Eeeehm, en praktisch? Ja, dat moet natuurlijk goed voorbereid worden, maar 

here’s the deal: jullie zorgen voor het enthousiasme, wij zorgen voor de praktische 

shizzle (=vergunning voor het innemen van 8 parkeerplaatsen)! Daarom kreeg de 

voorzitter van je afdeling een mailtje in zijn/haar inbox om jouw afdeling in te schrij-

ven voor dit grootse gebeuren. Check dus zeker eens of hij/zij/x niet vergeten is om 

hierop te antwoorden! Want samen maken we van het tweede weekend van oktober, 

eentje om nooit te vergeten!

We veroveren de ruimte!

Inschrijven kan nog tot 30 juni! In samenwerking met Autodelen.net

“JNM is meer dan enkel een jeugd-
beweging. We zijn een beetje tegen-
draads. We houden van de natuur. We 
houden van samenzijn. Van spel. Van 
plezier. En we zijn verwonderd naar 
alles rondom ons. In die kern van onze 
jeugdbeweging, zien wij, de natuurfoto-
grafiewerkgroep, een onmenselijk grote 
hoeveelheid aan momenten die er om 
vragen vereeuwigd te worden. We zien 
dan ook niet liever dan dat enthousi-
aste JNM’ers op pad trekken met hun 
camera in de hand, om vanuit hun ver-
wondering vast te leggen wat JNM écht 
is. Maar dan? Dan zet je je foto’s op de 
website. Of op defacebook-pagina van je 
afdeling. Daar worden ze even bekeken, 
maar al gauw weer vergeten… Datvin-
den wij een zonde. Dus bedachten we 
een oplossing! 

DE FOTOWEDSTRIJD!
We horen jullie al denken dat de 

NFWG er vroeg bij is met hun promo 

voor de fotowedstrijd. Daar is een reden 

voor! De deadline van de fotowedstrijd 

ligt vanaf dit jaar namelijk een pak 

vroeger, op 20 september 2020. Waarom 

zo vroeg? We kozen er voor om de 

jaarlijkse publieke stemming op de foto’s 

dit jaar door te laten gaan op het Nazofé, 

in plaats van op de kerstfuif. De vorige 

deadline, midden in de examenperiode, 

was zowel voor jullie deelnemers als 

voor ons organisatoren erg ongelukkig 

getimed.

HOE WERKT DAT NU?
Er zijn 6 categorieën waarin je foto’s 

kan inzenden, met dit jaar 2 nieuwe 

categorieën!

Landschap

Fauna

Planten en Paddo’s

Abstract

Portret (nieuw!)

JNM-sfeer (nieuw!)

Je kiest uit je eigen portfolio foto’s 

die in de categorieën passen en stuurt 

deze vóór 20 september naar nfwg@jnm.

be via wetransfer.com. In elke categorie 

mag je 3 foto’s doorsturen, in de categorie 

jnm-sfeer mogen dat er 5 zijn.

Hierna komen we samen met de jury 

en maken we een eerste selectie van 

onze favorieten. Deze worden getoond 

aan het grote publiek op het Nazofé, 

alwaar zij op hun eigen favorieten kun-

nen stemmen.Na Nazofé tellen we de 

stemmen word de top 3 uit elke categorie 

bekend gemaakt!

IS ’T MET PRIJZEN 
WINNEN?

Ja! Naast eeuwige roem voor alle fi-

nalisten krijgen de foto’s van de top 3 een 

plaatsje in de Euglena en in de grote zaal 

van het bondssec. De winnaar uit elke 

categorie krijgt ook nog een bon voor de 

JNM winkel!

 

 

VOOR HET REGLEMENT EN ALLE 

INFO OVER DE CATEGORIEËN:  

WWW.JNM.BE/FOTOWEDSTRIJD 

WAAR WACHT JE NOG OP?

24-26 JULI:
BIODIVERSITEIT IN 
OUDE BOOMGAARDEN
Hallo jij daar? Ook wel eens een steen, 
rots, bankje, boom opgezocht als 
uitkijkpost? Een uitkijkpost over het 
omliggende landschap? Genoten van de 
verschillende landschapselementen die 
een geheel proberen te vormen? Reeds 
landschapspijn gevoeld, bij een gestript 
landschap?Wat zeggen veteraanfruitbo-
men jou?

Momenteel is er een project lopende 

rond veteraanboomgaarden als staps-

teen. Hierbij willen we kennis opdoen 

rond beheer, biodiversiteit gelinkt met 

deze oude knapen, de kennis delen en 

werken rond beleving en waardering.  

Dit project is in samenwerking met 

provincie Limburg, Regionaal Landschap 

Haspengouw en Voeren, Orchis en JNM.

Het weekend van 24-26 juli wil-

len we samen met JNM, partner in dit 

project, even toespitsen op het biodi-

versiteitsonderdeel. Wat vliegt, kruipt, 

springt er in de boomgaard rond? 

We rusten ons uit met een batde-

tector, gaan op muizenjacht, zetten de 

nachtvlinderval op, houden in de gaten 

wat in- en uitvliegt bij valavond en laten 

de wildcamera zijn werk doen wanneer 

wij slapen. Verder gaan we op verken-

ning in de buurt om de boomgaard te 

bekijken in functie van connectiviteit 

tussen twee natuurgebieden. 

Mogen we ook op jouw observatiever-

mogen rekenen?

Inschrijven: 

paulien.vanhauwere@gmail.com

Kampplaats: Wellen, Hoffakker, (Trein 

naar Alken en dan op fietsafstand (8km))

Slaapplaats: wordt nog gecommuniceerd 

(lokaal of tent)

Max aantal deelnemers: 10 deelnemers

Wie: Gewone leden, ook ini’s toegelaten 

(maar weet dat er veel avond- en, nacht-

activiteiten plaatsvinden)

FOTOWEDSTRIJD 2020

© Emma De Maegdt© Suzan Demey© Jonas Bil
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Nu we stilletjesaan uit ons kot mogen  

komen is er niets handiger dan een 

excursietas! Je kan hem gemakkelijk 

gebruiken als accessoire, of om te 

stoefen bij vrienden. Ook handig is dat 

je er vanalles in kwijt kan! Er passen zo 

ongeveer een 100-tal condooms in, allez, 

‘t is maar voor te zeggen eh… Met deze 

excursietas ben je dus altijd goed voorbe-

reid, op welk avontuur dan ook ;)

Prijs: €8,75 

Ledenprijs: €7,44

Heb je op de JNM Online pagina ook al die gekke en toffe posts gevolgd? Dan zul je 

vast en zeker ook die post hebben gezien waar iedereen als het dolle dierennamen 

begon op te schrijven, voor de langste dierenketting ooit. Heb je soms toch wel eens je 

wenkbrauwen gefronst bij het zien van al die gekke namen? Met een paar van deze 

zoekkaarten zou je al wat wijzer moeten worden! Pro-tip: ga er zeker eens op uit om al 

die gekke beesten te ontdekken in het echt

Je kan dan misschien wel de hulp gebruiken van de ‘zoekkaart voor amfibieën en 

reptielen of de zoekkaart voor wespen en vliegen of zoekkaart voor tuinvogeltjes en 

nog zoveel meer natuurlijk!

,

Zie jij ze ook al vliegen? De zo-

merkriebels? En daarmee ook alle 

vlinders die er rondvliegen?! Niets zo 

handig als een vlindernetje, en nog 

eens met opklapbare beugel (30cm). 

Mensen vangen met je vlindernet 

wordt sterk afgeraden, tenzij je je 

eeuwige crush probeert te vangen… 

Dan kan er al eens een uitzondering 

gemaakt worden ;) 

Prijs: €30

Ledenprijs: €25,50

Prijs:€2,99

Ledenprijs: €2,54

Prijs: €2,00

Ledenprijs: €1,70

Prijs: €2,50

Ledenprijs:€2,13

Surf nu sebiet als de wiederweerga naar de webwinkel 

(www.jnm.be/winkel) en bestel je t-shirt of trui voor alles 

in je maat is uitverkocht...  

JNM gaat op zomerkamp!!


